
ثبت معاملات سکه در سامانه تجارت مختص واحدهای 
صنفی طلا و جواهر است

سمیه رســولی  یک مقام مســئول در وزارت 
صمت اظهار داشــت: فرآیند ثبت معاملات سکه 
در ســامانه جامع تجارت فقط مختص واحدهای 

صنفی طلا و جواهر و صرافی ها بوده است.
محمدرضا زارع، مدیرکل صنایع خلاق و ورزشی 
وزارت صمــت، درخصــوص فرآیندهــای ثبت 
معاملات سکه در سامانه جامع تجارت، گفت: در 
سال گذشته وقتی دســتورالعمل اجرایی تبصره 
۴ ماده ۱۸ قانون مبــارزه با قاچــاق کالا و ارز در 
خصوص فلزات گران بها و گوهرسنگ ها ابلاغ شد؛ 
وزارت صمت با همکاری ســتاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز، برای کلیه اعضای اتحادیه طلا و جواهر 
کشــور، کلاس های آموزشی بســیاری زیادی 
جهت ثبت اطلاعــات در ســامانه جامع تجارت 

برگزار کرد.
وی افــزود: کلاس های آموزشــی در مرحله اول 
برای تمامی رؤســای اتحادیه طلا در اتاق اصناف 
برگزار شــد، ســپس این کلاس ها برای اعضای 
اتحادیه طلا در شهرهای تهران، اصفهان، مشهد 
و چند اســتان دیگر به صورت حضوری و مجازی 

برگزار شدند.
مدیــرکل صنایع خلاق و ورزشــی وزارت صمت 
ادامه داد: از کلاس های آموزشی استقبال خوبی 
به عمل آمده اســت و تعــداد زیــادی از اعضای 
اتحادیه معاملات خود را در سامانه جامع تجارت 

به ثبت می رسانند.

بیش از ۹۵ درصد صرافی ها معاملات سکه 
را در سامانه ثبت می کنند

زارع اظهار داشــت: طبــق هماهنگی بــا بانک 
مرکــزی، صرافی هایــی که مجوز فروش ســکه 
داشتند، در چند مرحله برای ثبت معاملات خود 
در ســامانه جامع تجارت آموزش دیده و از شروع 

زمان مقرر در دســتورالعمل به ثبــت معاملات 
خود کردند؛ بر همین اســاس، هر سکه ای که در 
صرافی ها و سکه فروشــی ها به فروش می رسد، با 
دریافت کد ملی و شــماره تلفن همراه خریداران 

ثبت می شود.
این مقام مسئول ادامه داد: در حوزه اصناف، سکه 
فروشــی هایی که اقدام به فروش سکه می کنند، 
تعدادشــان در حدود ۲ هزار واحد صنفی است و 
ازآنجایی که فعالان در این صنعت، اغلب در قالب 
سنتی فعالیت می کنند و با سامانه های هوشمند 
آشنا نیســتند؛ به همین جهت آموزش تصویری 
برای این افراد در ســامانه بارگذاری شده است و 
تمامی فعــالان می توانند با مراجعه به ســامانه 
جامع تجارت اقدام به مشــاهده این آموزش ها و 

ثبت معاملات خود نمایند.
وی افزود: سامانه جامع تجارت برای فروشندگان 
ســکه و طلا در همان لحظه ثبت معامله، امکان 
صــدور فاکتــور یکپارچــه دارد؛ در واقــع این 
ســامانه به نوعی یک نرم افزار حســابداری برای 
عرضه کنندگان سکه و طلا نیز محسوب می شود 
تا متوجه شوند چه مقدار ســکه و طلا خریده و به 

فروش رسانده اند.

فرآیند ثبت معاملات در سامانه جامع 
تجارت زحمتی برای مشتریان نهایی ندارد

زارع با بیان اینکه فقط فروشــندگان سکه و طلا 
درگیر با ســامانه هستند و مشــتریان نهایی سر 
و کاری با ســامانه ندارند، گفت: مبادی که سکه 
و طلا از آن خارج می شــود برای ما مهم اســت و 

مشتریان نهایی سر و کاری با سامانه ندارند.
وی تصریح کــرد: برخی تصــور می کنند دلیل 
دریافت کد ملی و شماره تلفن همراه هنگام خرید 
این است که مشخص شود هر شخصی چه مقدار 

سکه و طلا دارد که در اصل این مسئله موردنظر ما 
نیست. قصد ما این اســت که بدانیم در چرخه ای 
که ســکه ای که از بانک مرکزی خارج می شود یا 
طلایی کــه در بازار خرید و فروش می شــود تا به 

دست مردم برسد، کاملًا رصد شود.

سکه    های تقلبی از بازار حذف خواهند شد
این مقام مسئول ادامه داد: همچنین طلافروشان 
و سکه فروشان تصور می کنند که این اظهار برای 
دریافت مالیات اســت؛ اما این موضوع نیز صحیح 
نیســت و برای آنان توضیح داده ایم که این طرح 
به جهت آن است که ســکه های تقلبی را از بازار 
خارج نمائیم و شــفافیت برای این کالا در سطح 

بازار ایجاد شود.
مدیــرکل صنایع خلاق و ورزشــی وزارت صمت 
ادامه داد: تمامی فرآیند ثبت ســکه در ســامانه 
جامع تجارت فقــط مختص واحدهــای صنفی 
طلا و جواهر و صرافی ها است و مردم در اصطلاح 
مشتریان نهایی هیچ گونه الزامی به ثبت سکه در 

این سامانه ندارند.
وی تصریح کرد: هدف از ثبت معاملات در سامانه 
جامع تجارت، ایجاد شــفافیت در بــازار به نفع 

اصناف طلا و جواهر است.
زارع اظهار داشت: ازآنجایی که این صنعت گردش 
مالی بسیار بالایی دارد، افراد سودجوی بسیاری 
وارد آن شــده اند و اقدام به پول شــویی و فروش 

کالای تقلبی می کنند.
وی در پایان گفت: درخواســت مــا از اصناف این 
است که هرچه ســریع تر به این ســامانه ملحق 
شــوند تا با ایجاد شــفافیت دولت بتواند جلوی 
سوءاســتفاده های احتمالی برخی ســودجویان 
را بگیرد و مردم بــا اطمینان خاطر ســکه و طلا 

خریداری نمایند.

رواج بد مسکنی در پی افزایش اجاره بها

کانکـس به جای خانه
وزیـر اقتصاد خبر داد

تصویب ۶ برنامه برای کاهش 
ناترازی ارزی در شورای اقتصاد
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خانه  هنر   میرا

 ۱۴۰۲، سال آشتی با قاره سیاه
آفریقا پنجره فرصت ها

در اولین جلسه شورای اقتصاد در سال ۱۴۰۲ مطرح شد
ضرب الاجل رئیس جمهور به دستگاه ها برای 

ارائه برنامه های مهار تورم و رشد تولید

 رئیس انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرتی مطرح کرد
چرا برای استفاده ۵ درصد، ۹۵ درصد یارانه 

سوخت هواپیما بدهند؟

وزیر نیرو در سومین همایش بین المللی آب بغداد مطرح کرد
نقش انکارناپذیر منابع آبی در پیشبرد همکاری های 

مشترک بین کشورها
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بلاتکلیفی سیاسی در انتخاب نوع نظام اقتصادی
حســین فتحی زاده  درباره ترمیم تیم اقتصادی دولت ،عمــده توجه ها به 
رویکرد شخص محور است درحالی که به سیاست های اقتصادی،برنامه محوری 
و ســاختارهای داخلی و بین المللی بی توجهی می شــود. از نظــر من دولت و 
مجلس قبل از تغییر افراد باید تکلیف خودشــان را با سیاســت های مربوط به 
نظام سیاسی و سپس سیاســت های اقتصادی ایران روشن کنند. سال هاست 
به دلیل سیاســت های موازی، ما نمی دانیــم داریم از کدام نظــام اقتصادی 

استفاده می کنیم؟ این موجب سردرگمی شده است.

یادداشت

در شــرایطی کــه دولــت قصــد دارد از ۱۵ 
شهریورماه مالیات خانه های خالی را اجرا کند، 
یک مســئول وزارت راه و شهرسازی از تشکیل 
گشــت هایی برای شناســایی خانه های خالی 
اســتان تهران خبر داده اســت. قانون مالیات 
بر خانه های خالی از آذرمــاه ۱۳۹۹ به تصویب 
رســید. با این حال مشــکلاتی که در مکانیزم 
شناسایی این خانه ها وجود داشت، روند اجرای 

قانون را دچار مشکلاتی کرد.
پیش از آن در بهمن ماه ۱۳۹۸ برای شناســایی 
وضعیت ســکونتی واحدهای مسکونی در کشور 

ســامانه املاک و اســکان توســط وزارت راه و 
شهرســازی راه اندازی شــد. از روش شناسایی 
واحدهای خالی از سکنه در این سامانه، استفاده 
از تقاطع اطلاعاتی بود. بدین صورت که از طریق 
دســتگاه های مرتبط با بخش مســکن، وضعیت 
سکونت خانه ها دریافت می شــد.پس از گذشت 
بیش از ســه ســال از آغاز به کار ســامانه املاک 
و اســکان، قانون مالیات خانه هــای خالی روال 
مناسبی پیدا نکرد؛ به طوری که در ۹ ماهه ابتدای 
ســال ۱۴۰۱ تنها یک میلیــارد و ۵۲۵ میلیون 
تومان از این محل به دســت آمد. قرار است دولت 

در ســال جاری ۲۰۰۰ میلیارد تومــان از محل 
مالیات خانه های خالی اخــذ کند.اما خبری که 
اخیرا سید جواد سادات فیروزی ـ مشاور وزیر راه 
و شهرســازی اعلام کرده حاکی از آن است که در 
تهران و شهرهای اقماری، گشت هایی متشکل از 
وزارت راه و شهرسازی، شــهرداری، سازمان امور 
مالیاتی برای شناســایی میدانی خانه های خالی 
در مناطق مختلف شــهری برقرار خواهد شــد. 
مهم ترین مــلاک وزارت راه و شهرســازی برای 
خالی نبودن خانه هــای خالی، پرکردن اطلاعات 

در سامانه ملی املاک و اسکان است.

مالیات

گشت شناسایی خانه های خالی ایجاد شد

صفحه 8

وزیــر نیرو با اشــاره به نقــش و تأثیــر منابع آبی 
مشــترک در برقراری دوســتی بین کشــورها و 
پیشبرد همکاری های مشــترک، گفت: برگزاری 
ســومین همایش بین المللی آب بغــداد می تواند 
متضمن فرصت های خاصی بــرای ارتقای هرچه 

بیشتر تعاملات آبی در سطح منطقه باشد.

آگهی مزایده واگذاری امتیاز بهره برداری
 از 9 باب غرف بازار روز امام متعلق به شهرداری 

شهرداری ملارد در نظر دارد به استناد ماده 13آیین نامه مالی شهرداریها و مجوز شماره 1758/ص ش/1401تاریخ  1401/11/09 موضوع بند 10 مصوبه جلسه شماره 109 مورخ 1401/10/18 شورای اسلامی شهر ملارد ،  برگزاری مزایده عمومی با 
موضوع واگذاری امتیاز بهره برداری از 9  باب غرف بازار روز امام ) ره (  را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.

کلیه مراحل برگزاری مزایده از دریافت و تحویل اسناد مزایده تا بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد.
متقاضیان شرکت در مزایده در صورت عدم عضویت در سامانه نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی ) به صورت بر خط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را بعمل آورند .

1(موضوع مزایده : واگذاری امتیاز بهره برداری از 9  باب غرف بازار روز امام خمینی )ره( .  2(مجموعه قیمت پایه کارشناسی طبق جدول ذیل ارائه گردیده است. 

               )غرفه( بازار روز امام ، ملارد ، بلوار 45 متری رسول اکرم )ص(، ابتدای خیابان امام خمینی )ره( ، زیر پل عابر پیاده

5% تضمین شرکت در 
مزایده به ریال

قیمت پایه کارشناسی 
اجاره بهاء)ماهیانه( به ریال مشخصات فنی  قطعه مساحت تقریبی

کاربری )متر مربع( ردیف

57/000/000 95/000/000 کف سنگ ، بدنه سرامیک ، 
شیشه میرال ، سقف کاذب 1 40 میوه و فرنگی 1

12/000/000 20/000/000 کف سنگ ، بدنه سرامیک ، 
شیشه میرال ، سقف کاذب 2 20 سبزی آماده 2

7/200/000 12/000/000 کف سنگ ، بدنه سرامیک ، 
شیشه میرال ، سقف کاذب 3 20 کاربری آزاد با نظر سازمان )دودهنه ( خالی 3

7/200/000 12/000/000 کف سنگ ، بدنه سرامیک ، 
شیشه میرال ، سقف کاذب 4 20 کاربری آزاد با نظر سازمان

) یک دهنه خالی از فعالیت ( 4

7/200/000 12/000/000 کف سنگ ، بدنه سرامیک ، 
شیشه میرال ، سقف کاذب 5 11 کاربری آزاد 5

12/000/000 20/000/000 کف سنگ ، بدنه سرامیک ، 
شیشه میرال ، سقف کاذب 6 40 کاربری آزاد با نظر سازمان  6

24/000/000 40/000/000 کف سنگ ، بدنه سرامیک ، 
شیشه میرال ، سقف کاذب 7 60 کالای اساسی،آجیل و خشکبار،شوینده 

بهداشتی )شش دهنه( 7

9/000/000 15/000/000 کف سنگ ، بدنه سرامیک ، 
شیشه میرال ، سقف کاذب 8 10 کاربری گوشت گرم 8

9/000/000 15/000/000 کف سنگ ، بدنه سرامیک ، 
شیشه میرال ، سقف کاذب 9 10 کاربری مرغ گرم 9

 نوبت دوم

محمد بهمنی- شهردار ملارد

3(مهلت خرید و دریافت اسناد مزایده : از تاریخ  10 /1402/02 تا تاریخ 1402/02/17 ساعت 14:30 در سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد( به آدرسwww.setadiran.ir  می باشد .

4( مهلت قبول و بارگذاری پیشنهادات:  از تاریخ 1402/02/17 تا تاریخ 1402/02/28 ساعت 14:30 در سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  می باشد.

5( سپرده شرکت در مزایده  طبق جدول فوق الذکر می باشد ، که پیشنهاد دهنده می بایست به صورت یکی از روشهای 
مشروحه ذیل در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد( به آدرسwww.setadiran.ir بارگذاری و اصل رسید بانکی واریز 
وجه یا ضمانتنامه بانکی را تا تاریخ  1402/02/28 ساعت 14:30 در پاکت لاک و مهر شده به دبیرخانه شهرداری واقع در بلوار 

رسول اکرم )ص( ، ساختمان مرکزی شهرداری ملارد تسلیم گردد.
الف( رسید بانکی واریز وجه مذکور به حساب شماره  0116685428003  سپرده شهرداری نزد بانک ملی شعبه ملارد کد2616
ب(ضمانتنامه بانکی به نفع شهرداری ملارد به حساب به شماره  0116685428003  نزد بانک ملی ایران شعبه ملارد 

کد 2616 
6( لازم بذکر است نفرات اول ، دوم و سوم مزایده هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب به نفع کارفرما 

ضبط خواهد شد.
 7( لازم بذکر است سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مزایده مندرج می باشد .

 8( لازم بذکر است شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است .
 9( هزینه درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد .

10( زمان بازگشایی پیشنهادها :زمان بازگشایی پیشنهادها در ساعت 14:30 روز شنبه تاریخ 1402/02/30 در سالن جلسات 
ساختمان مرکزی شهرداری ملارد می باشد .

تاریخ انتشار نوبت اول:1402/02/10
 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/02/17



 ۱۴۰۲، سال آشتی با قاره سیاه

آفریقا پنجره فرصت ها

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه      ۱7 اردیبهشت ۱۴۰۲    شماره ۱3۱۲

بلاتکلیفی سیاسی در انتخاب نوع نظام اقتصادی
حســین فتحی زاده  دربــاره ترمیم تیــم اقتصادی دولــت ،عمده 
توجه ها به رویکرد شــخص محور اســت درحالی که به سیاست های 
اقتصادی،برنامه محــوری و ســاختارهای داخلــی و بین المللــی 
بی توجهی می شــود. از نظر من دولت و مجلس قبل از تغییر افراد باید 
تکلیف خودشــان را با سیاســت های مربوط به نظام سیاسی و سپس 
سیاســت های اقتصادی ایران روشــن کننــد. سال هاســت به دلیل 
سیاست های موازی، ما نمی دانیم داریم از کدام نظام اقتصادی استفاده 

می کنیم؟ این موجب سردرگمی شده است.
از این منظر هم سیاســت ها متمرکز و همزمان باز است. یک بار برنامه 
این می شــود که فضای باز اقتصــادی ایجاد کنند و مثــلا بورس فعال 
بشود. یک بار دیگر تصمیماتی گرفته و اجرا می شود که هیچ سنخیتی 
با اقتصاد باز ندارد! روشــن کردن تکلیف این کــه می خواهیم از کدام 
نظام اقتصادی اســتفاده کنیم، مقدم بر انتخاب افــراد و تیم اقتصادی 
اســت. در ذیل چنین سیاســت هایی بود که خصولتی هــا به راحتی 
رشــد کردند. اکنون دولت به لحاظ امر سیاســی قادر نیســت تکلیف 
بنگاه های خصولتی را مشــخص کند؛ یا به طور کامل دولتی و یا به طور 
کامل در بخش خصوصی معنا و مستقر بشوند. بعد از تعیین حوزه های 
سیاستی،که تکلیف روشن شــد، آن وقت بر همان اساس چینش افراد 

در تیم اقتصادی مشخص می شود.
البته این امر واضح اســت که اگر دولت به ســمت فضای باز اقتصادی 
نرود، مشکلات اقتصادی اش دوچندان می شود. از این رو دولت حداقل 
باید تلاش کند اصل ۴۴ قانون اساسی را اجرا بکند تا از مشکلات مان کم 
شود. دولت حجیم شده و افزایش هزینه هایش برایش مشکل تراشیده 
است. مدام با کسری بودجه روبه رو اســت، و برای جبران آن چاپ پول 
چاه ویل تورم زایی است که امکان تصمیم گیری در باره شیوه واگذاری 

بخش صنایع دولتی را از او می گیرد.
در میان سیاسی شــدن امر ثروت، یعنی وصل شــدن به منابع قدرت 
سیاســی برای بهره مندی اقتصادی، باعث می شود تا سود سرشاری در 
دلالی از خودرو گرفته تا دیگر حوزه ها وجود داشــته باشــد. دلال های 
سیاســی در این بازار ســیاه بیشــترین منفعت را می برند. از یک سو 
بیشترین ســود ناشــی از رانت را به خود اختصاص می دهند و از سوی 
دیگر به دلیل بی ثباتــی حاصل از عملکرد خودشــان، اقــدام به فرار 
سرمایه از کشور می کنند. همین باعث می شود هیچ سرمایه گذاری تن 
به کارهای تولیدی  منجر به اشتغال زایی نمی دهد. زیرا اگر سرمایه گذار 
هر ســه ماه یک خودروی ثبت نامی هم بتواند بگیرد، و سپس در بازار 

بفروشد، بی دردسر در یک سال سرمایه اش را چند برابر کرده است.
بنابراین می بینیم فقط همین سیاســت دولت دربــاره حفظ انحصار 
خودروی داخل و شکل ندادن به بازار آزاد و رقابتی در یک حوزه، چگونه 
دومینو وار در دیگر حوزه ها مشکل آفرین شده است. ضمن این که حل 
نکردن برجام و توافقات بین المللی نیز در این بازار ســیاه و دلالی دامن 
می زند. اقتضاء بازار بین المللی شــفافیت مالــی و ایجاد فضا در اقتصاد 
و استفاده از فرصت ها برای ســرمایه گذار تولیدی است. از این منظر با 
کوچک ترین توافق و کاهش تنش  خارجی، می تــوان بلافاصله از تاثیر 

مستقیم آن بر بهبود شرایط اقتصاد داخلی سود برد.

در اولین جلسه شورای اقتصاد در سال ۱۴۰۲ مطرح شد
ضرب الاجل رئیس جمهور به دستگاه ها برای 

ارائه برنامه های مهار تورم و رشد تولید
 رئیس جمهور در اولین جلسه شــورای اقتصاد در سال ۱۴۰۲ که برای 
پیگیری برنامه های دولت در خصوص مهار تورم و رشــد تولید برگزار 
شد، به دستگاه های مسئول تا پایان هفته فرصت داد پیشنهادات شان 

را برای اجرای شعار سال و رفع موانع پیش روی آن ارائه کنند.
 

آیت الله »ســید ابراهیم رئیسی« در جلسه شــورای اقتصاد که با هدف 
بررسی برنامه های دســتگاه های اجرایی در پیگیری برنامه دولت برای 
مهار تورم و رشد تولید برگزار شــد، با تأکید بر پیگیری برنامه های ارائه 
شده، به دســتگاه های مســئول تا پایان هفته فرصت داد در جلساتی 
با مسئولیت دبیرخانه شــورا، پیشــنهادات خود را برای هماهنگی در 

راستای تحقق شعار سال و رفع موانع آن ارائه کنند.
رئیس جمهور با تأکید بر اهمیت تهیه پیوست رسانه ای به منظور تحقق 
برنامه جامع دولت برای مهار تورم و رشــد تولیــد و تعیین راهکارهای 
چگونگی جذب مشــارکت مردم برای تحقق شعار ســال در این برنامه 
گفت: اطمینان دادن به مردم نسبت به تضمین اصل و سود سرمایه های 
آنان و تحقق مشــارکت مؤثر مردمی برای اجرای شــعار سال از اهداف 

این برنامه خواهد بود.
رئیس جمهــور در بخش دیگری از ســخنان خــود از رئیس کل بانک 
مرکزی خواست تا هرچه سریع تر برنامه و دستورالعمل های لازم برای 
اعمال مؤثر حکمرانی دولت بر پول ملی را تدویــن و با نظارت دقیق به 

اجرا بگذارد.
آیت الله رئیســی همچنین با اشــاره به حوزه اختیارات و وظایف و نیز 
ترکیب شــورای اقتصاد، بر ضرورت فعال تر شــدن این شــورا تأکید و 
تصریح کرد: دبیرخانه این شورا که با مســئولیت رئیس سازمان برنامه 
و بودجه است باید به شکل مؤثری فعال شــده و بر اجرای مصوبات آن 

نظارت دقیق داشته باشد.
در این جلسه کلیات برنامه مشترک دســتگاه های دولتی برای مهار 
تورم و رشد تولید در ۱۰ بند تأیید و مقرر شد جزئیات برنامه های هر 
دســتگاه تا پایان هفته در برنامه ای واحد و جامع تلفیق و برای اجرا 
ابلاغ شود.برنامه های کاهش کسری بودجه دولت، تسویه بدهی های 
دولت به بخش خصوصی، کاهش ناترازی های شبکه بانکی، کاهش 
ناترازی های ارزی و کنترل نقدینگی و انضباط بانکی ۵ محور بخش 
مهار تورم و برنامه های هدایت اعتبــارات بانکی به بخش تولید، رفع 
موانع تولید، عرضه دارایی های مالی، توســعه دیپلماسی اقتصادی 
و جذب ســرمایه گذاری خارجی و اصلاح ناترازی هــای انرژی نیز ۵ 
محور بخش رشد تولید در برنامه جامع دولت برای مهار تورم و رشد 

تولید هستند.

یادداشت

تریبون

رییس مجلس ازبکستان با بیان اینکه در دوران اخیر 
همکاری هــای پارلمانی ایران و ازبکســتان در حال 
گسترش اســت، گفت: در ســال های اخیر گام های 
بلندی برای بهبود روابط دو کشــور برداشــته شده 

است.
»نورالدیــن جــان اســماعیل اف« رئیــس مجلس 
قانونگذاری ازبکســتان در نشســت خبری مشترک 

خود با محمد باقر قالیباف رئیس مجلس کشــورمان 
که در محل ســاختمان مجلس شورای اسلامی برگزار 
شــد، گفت: امروز در دیدار خود با آقای قالیباف رئیس 
مجلس جمهوری اســلامی ایران در تمــام زمینه ها از 
جمله توســعه روابط اقتصادی ترانزیتــی و فرهنگی 

بحث و تبادل نظر داشتیم.
وی افزود: در سال های اخیر سطح روابط دو کشور بیش 

از پیش ارتقا یافته است که این امر ناشی از اراده رؤسای 
دو کشــور برای توســعه روابط اقتصــادی، بازرگانی، 

فرهنگی است.
رئیس مجلس ازبکســتان اظهار داشــت: ما معتقدیم 
امکاناتمان بیش از میزان روابط فعلی اســت و با وجود 
ظرفیت هــای موجود میان ایران و ازبکســتان، امکان 

توسعه روابط بسیار زیاد است.

نورالدین جان اسماعیل اف تاکید کرد: در دوران اخیر 
همکاری های پارلمانی دو کشــور در حال گســترش 
است. بخصوص آنکه در سال های اخیر گام های بلندی 

برای بهبود روابط برداشته شده است.
وی ادامه داد: ملاقات امروزم با رئیس مجلس ایران در 
ادامه ملاقات ما در تاشکند بود که با سفر آقای قالیباف 

صورت گرفته بود.

مجلس

همکاری پارلمانی ایران و ازبکستان در حال گسترش است

 رامین عبدالله شــاهی  ایران با داشــتن 
ســوابق درخشــان در مبارزه با اســتعمار 
و حمایــت از جنبش های سیاه پوســتان 
دارای ســرمایه معنوی در میان مردم قاره 
آفریقاســت، اما متأســفانه از دیپلماســی 

پایدار در این قاره غفلت کرده است.
آفریقــا دروازه فرصت هــا اســت. پنجره 
شانســی اســت که به روی آینده باز شده 
اســت. بر خلاف برخی ذهنیت ها و تصورها 
آفریقا گذشته نیست، بلکه آینده است. این 
قاره فقیر و ضعیف نیســت، بلکه ثروتمند و 
موقعیت ســاز اســت. آفریقایی ها دیگر در 
قرن های استعماری ۱۸ و ۱۹ نیستند، بلکه 

آنان در قرن ۲۱ حضور دارند.
قاره آفریقا با وســعتی حــدود ۳۰ میلیون 
کیلومتــر مربع حدود یــک پنجم مجموع 
خشــکی های جهــان را در اختیــار دارد. 
جمعیــت حــدود ۱.۴ میلیارد نفــر دارد و 

سرشار از ظرفیت و فرصت است.
جمعیت ۵۴ کشــور این قاره ســیاه تا سال 
۲۰۳۰ به ۱.۷ نفر خواهد رســید. جمعیت 
شهرهای آن تا سال ۲۰۵۰ ،۳ برابر می شود 
که عمومــاً و برخلاف گذشــته دیگر فقیر 
نبوده بلکه جز طبقه متوســط محســوب 
می شــوند. آفریقایی هــا در ســال ۲۰۳۰ 
معــادل ۲.۵ تریلیــون دلار کالا در ســال 
مصرف خواهنــد کرد که حــدود ۲.۵ برابر 

سال ۲۰۱۵ است.
آنان دارای غنی ترین منابع طبیعی هستند. 
تقریباً نزدیک به نیمی از طلای جهان و یک 
ســوم کل مواد معدنی دنیا در آفریقا وجود 
دارد. آفریقــا حــدود ۳۰ درصــد از ذخایر 
معدنی جهان، ۱۲ درصــد از نفت جهان و ۸ 
درصد از ذخایر گاز طبیعی جهان را در خود 
جای داده است. بیش از ۸۰ درصد از الماس 
جهان و ۶۰ درصد از معــادن طلای دنیا در 

خاک این قاره قرار گرفته است.
در عین حــال زمین هــای حاصــل خیز 
برای کشــاورزی، جمعیت فراوان مصرف 
کننده، موقعیت جغرافیایــی مهم از دیگر 
بخش های ثــروت این قاره مهم اســت. به 
گونه ای که شــاهد رقابت قدرت های بزرگ 
و متوســط برای حضور موفــق در این قاره 
هســتیم. از رقابت میان چیــن و آمریکا تا 
حضور کشورهایی مانند ترکیه و عربستان 
و امارات پاکســتان در این قاره و ترســیم 

چشم انداز توسعه برای خود.
کشورهای این قاره در حال توسعه در حال 
گســترش روابط تجاری میان خــود و لغو 
تعرفه های گمرکی هســتند. حتی تلاش ها 
و صحبت هایــی جدی بــرای راه انداختن 
واحد پول مشترک را در ســر دارند لذا اگر 
دیر حرکت کنیم فرصــت جبران نخواهیم 

داشت.

ایران با اعتبار اما بدون راهبرد در آفریقا
تاریخ ایران هیچ ســابقه ای از اســتعمار و 
مداخله در امور این قاره را نشــان نمی دهد، 
همین موضوع فرصت مناســبی را در ذهن 
مردم ایجاد کرده اســت که با استفاده از این 
ذهنیت مثبت می تواند مزیت های بسیاری 

را نسبت به کشورهای دیگر به دست آورد.
کشــور ما با داشــتن ســوابق درخشان در 
مبارزه بــا اســتعمار و آزادی خواهی و نیز 
حمایت از جنبش های سیاه پوستان دارای 
ســرمایه ارزشــمند معنوی در میان مردم 
این قاره است. اما متأســفانه بی توجهی به 
اولویت های اقتصادی و نــگاه تک بعدی به 
موضوعات فرهنگی موجب شــده است در 
عرصه اقتصادی فرصت های بیشماری را از 

دست دهیم.
آفریقا منطقه ای بکر اســت و کشورهای آن 
بیشتر نگاه شان به شــرق است تا غرب. بعد 
از سال ها استعماری که مردم آفریقا توسط 
کشورهای اروپایی داشــتند، طبیعتاً تلقی 
کشــورهای آفریقایی این اســت که ایران 
کشوری اســت که می توان به آن تکیه و از 
تکنولوژی هــای مختلــف ایــران از جمله 
صنایع سدســازی و نیروگاه سازی استفاده 
کرد. بنابراین ســفر رئیسی به آفریقا سفری 
راهبردی و در چهارچوب سیاست های بین 

قاره ای ایران و آفریقا می شود.
بر همین اساس، قاره آفریقا از نظر راهبردی 
و استراتژیک و اقتصادی فرصتی ویژه برای 
جمهوری اســلامی ایران به شمار می رود، 
اما متأســفانه دیپلماسی اقتصادی ایران در 
این قاره چندان فعال نبوده است. بخصوص 

علی رغم همه چشــم اندازهایی که از سوی 
مقامات عالی نظام تعریف شده است شاهد 
قصور برخی دولت هــا بخصوص دولت های 
یازدهم و دوازدهم در گســترش و توســعه 
روابط با کشــورهای این قاره تعیین کننده 

و آینده دار بوده ایم.

دولت سیزدهم و تلاش برای زنده 
کردن رابطه با آفریقا

با روی کار آمدن دولت ســیزدهم رشــد و 
توســعه روابط با کشــورهای آفریقایی از 
اولویت هــای وزارت خارجه قــرار گرفت. 
همچنیــن اتاق هــای بازرگانــی برخــی 
اســتان ها فعال تر شــدند. میــزان تجارت 
خارجی ما با کل کشــورهای ایــن قاره از 
حدود نیم میلیارد دلار در ســال ۱۳۹۹ به 
بیش از یک میلیارد دلار در ســال گذشته 
رســید.پیش بینی می شــود ایــن رقم با 
ســفر قریب الوقوع ابراهیم رئیسی، رئیس 
جمهوری کشــورمان به این قاره، دستکم 
به دو برابر افزایش یابــد. هرچند این ارقام 
با توجه بــه ظرفیت های بــالای تجاری و 
اقتصادی کشــورمان به عنوان یک کشــور 
تازه صنعتی در غرب آسیا با کشورهای این 
قاره، بســیار اندک اســت. در این خصوص 
باید توجه داشت ترکیه با ۲۰ میلیارد دلار، 
عربســتان با ۹ میلیارد دلار و پاکستان با ۳ 
میلیــارد دلار تجارت، در مقابــل رقم یک 
میلیارد دلاری ایــران، نشــان از گام های 

بلندی است که باید برداریم.

فقر اطلاعات در طرفین
متأســفانه دیدگاه های ایرانیان و ذهنیت 
آنــان از آفریقایی ها ناقص و ضعیف اســت. 
با توجه به توان مندیهای کشــورمان هیچ 
برنامه مــدون و راهبردی بــرای حضور و 
توســعه روابط اقتصادی با کشورهای این 
قاره دارا نیســتیم. یکی از موانع اصلی ما در 
همکاری با آفریقا عدم شــناخت ظرفیت ها 

و توانمندی های این قاره است.
متأســفانه تجار ایرانی، شــناخت خوبی از 
آفریقــا ندارنــد و آفریقایی ها نیــز ایران را 
خوب نمی شناسند. چنانکه تعداد زیادی از 
مقامات و تجار آفریقایی وقتی به ایران سفر 
می کننــد، به این موضوع اذعــان می کنند 
که آنچــه که در ایــران مشــاهده کردند با 
آنچه که پیش از این تصور داشــتند بسیار 
متفاوت اســت.خدمات فنی مهندســی، 
ساخت پالایشگاه، پتروشیمی، کارخانجات 
ســیمان، فولاد و دیگر کارخانجات فرآوری 
فلزات معدنی و نیز ســاخت انواع سد، راه و 
راه آهن، مســکن صنعتی، صــادرات انواع 
کاشی و ســرامیک، خدمات پزشکی و دارو، 
لوازم برقی، نساجی، محصولات پلاستیکی 
و تولیــدات دانش بنیان ها تنها بخشــی از 
ظرفیت های فنــی، صنعتــی و اقتصادی 
کشــورمان برای حضور در این قاره زر خیز 

است.
این در حالی است که دیپلماسی اقتصادی 
ایــران در قاره آفریقــا فعال نبوده اســت. 
هرچند در ســال گذشته شــاهد سفر علی 
باقری، معاون سیاســی وزیر خارجه و آقای 
خطیــب زاده در مقام ســخنگوی وزارت 

خارجه به آفریقا بودیم.
همین طــور میــزان تبــادل هیــأت بین 
ایــران و کشــورهای آفریقایی نســبت به 
چند ســال اخیــر افزایش قابــل توجهی 

پیدا کرد؛ امــا متأســفانه علــی رغم این 
تلاش ها ســفارت خانه های کشــورمان از 
داشــتن رایزنان اقتصادی غافل مانده اند. 
نمایشــگاه های صنعتی و تجاری به تعداد 
مناسب در این کشــورها برگزار نمی شود. 
حتی تجارت خانه های دائمی ما در این قاره 
به چند مرکز آن هم در کشــورهای ساحل 
عاج، کامرون، کنیا، تانزانیــا، غنا و اوگاندا، 

می رسد.
در عین حال بانک های ایرانی پشــتیبانی 
کافــی و مناســبی از حضور شــرکت های 
ایرانی در ایــن قاره انجام ارائــه نمی کنند. 
با اکثر کشــورهای آفریقایی لغــو روادید 
نداریم. حتی بــا تعدادی از این کشــورها 
رابطه سیاسی مان قطع اســت که به نظر با 
گسترش رابطه با عربســتان این مشکل تا 

حدودی برطرف خواهد شد.

ایران شریک راهبردی آفریقا
جعفر قنادباشــی کارشناس سیاسی آفریقا 
در گفتگو با مهر و با اشــاره بــه برنامه ریزی 
برای ســفر رئیس جمهوری به چند کشور 
آفریقایی در آینــده، گفت: قاره آفریقا از ۵۴ 
کشور تشکیل شــده که بســیاری از آن ها 
قابلیت های بسیار خوبی برای همکاری های 
اقتصادی و تجاری با ایران دارند.وی افزود: 
بســیاری از آن ها می توانند برآورده کننده 
نیازهای کشــورمان در عرصــه اقتصادی، 

تجاری و حتی سیاسی و فرهنگی باشند.
قنادباشی تصریح کرد: متأسفانه تصوری که 
از آفریقا در کشورمان وجود دارد، همچنان 
به عنوان منطقه ای خشک و بیابانی است که 
مردم فقیری دارد است، در حالی که آفریقا 
آنقدر ظرفیت دارد که همه قدرت ها بزرگ 
و صنعتــی و حتی نیمه صنعتی بر ســر آن 

وارد یک رقابت فشرده شده اند.
وی ادامــه داد: در حــال حاضــر آفریقــا 
مهم ترین منطقه در حال رقابت میان چین و 
آمریکا و نیز روسیه و آمریکا با یکدیگر است. 
حتی کشورهای اروپایی بر سر آن با یکدیگر 

رقابت های فشرده ای دارد.
این کارشــناس آفریقا اظهار داشت: آنان از 
نظر فرهنگی هم سنخیت خوبی با ما دارند. 
نیمی از کشــورهای آفریقایی عضو سازمان 

همکاری های اسلامی هستند.

سرمایه خوب معنوی ایران در میان 
آفریقایی ها

جعفر قناد باشــی تأکید کرد: کشــورهای 
آفریقایی حتی کشــورهای غیر مســلمان 
آن ها، به دلیل مبارزه های شــأن با استعمار 
و نیز مبارزات جمهوری اسلامی با استعمار 
و همکاری هایمــان بــا نهضت هــای ضد 
اســتعماری ســیاه پوســتان، از جمله در 
آفریقایی جنوبی و نامیبیا و … خوش بینی 
خوبی نسبت به ما دارند که می تواند سرمایه 

خوبی برای ایران باشد.
وی با اشــاره به نگاه راهبردی کشــورهای 
آفریقایی به ایران بیان داشــت: حتی چند 
ســال پیش کشــورمان به عنوان شریک 
راهبردی و تجاری در اتحادیه کشــورهای 

آفریقایی شناخته شد.

ظرفیت های آفریقا برای پذیرش 
کالاهای ایرانی

وی اذعان کرد: ظرفیت هــای آفریقا برای 
پذیرش صادرات ما بســیار زیاد اســت. در 

حال حاضر برای ادامــه حیات برخی کالاها 
نیاز به صادرات داریم و کشورهای این قاره 
نشان دادند ضمن پذیرش کالاهای ایرانی، 
می تواننــد نیازمندی های اقتصــادی ما را 

خیلی خوب تأمین کنند.
قنادباشــی با بیــان برخــی ظرفیت های 
اقتصادی میان ایران و آفریقا تشــریح کرد: 
در سرمایه گذاری های مشترک از جمله در 
بخش کشاورزی و کشت فرا مرزی، صنایع 
معدنی، جنگلــی و درختــان و نیز صنعت 
شــیلات فرصت های زیادی برای همکاری 
و بهره برداری و ســود دو طرف وجود دارد. 
در بخش صدور خدمات فنی و مهندســی و 
نیز حضور شــرکت های ایرانی برای اجرای 
پروژه های عمرانی شــرایط بســیار خوبی 
فراهم اســت. همچنین ســاخت انواع راه 
پالایشــگاه، ســد، نیروگاه برق و پزشکی از 
جمله زمینه های بســیار مناسب و بیشمار 
برای حضور شرکت های ایرانی در این قاره 
است. از طرفی آن ها مشــتری محصولات 
پتروشیمی ما هســتند. علاوه بر آنکه برای 
همــکاری بــا کشــورهای آســیای میانه 
علاقمندند از کریدورها و امکانات ترانزیتی 

کشورمان بهره ببرند.

اقتصاد باید محور گسترش
 روابط باشد

وی با انتقاد از بی برنامه گی کشــورمان در 
توسعه با کشورهای آفریقایی اظهار داشت: 
متأســفانه برای همــکاری با کشــورهای 
آفریقایی دارای راهبرد مناســبی نیستیم. 
راهبرد ما عموماً فرهنگی و سیاســی بوده 
اســت. در حالی که باید با محوریت اقتصاد 
باشــد.قناد باشــی ادامه داد: لازم اســت 
کشورهای آفریقایی را دســته بندی کرده 
و آنگاه با آن ها بر آن اســاس کار کنیم زیرا 
همکاری با برخی از این کشــورها اقتصادی 
نیست و هزینه بر است. باید گفت با همه کار 

کردن نادرست است.

بخش خصوصی در اولویت باشد
وی بیان کرد: موضوع دیگر اولویت دادن به 
اقتصاد با محوریــت حضور بخش خصوصی 
است. کشورهایی مانند ترکیه که در آفریقا 
فعال هســتند بخش خصوصی آن ها فعال 
اســت و دولت بر آن ها نظــارت می کند. از 
طرفــی توســعه و همکاری با کشــورهای 
آفریقایی باید مداوم باشد و با تغییر دولت ها 

در کشورمان کم رنگ و پر رنگ نشود.

سیاست و فرهنگ را با اقتصاد 
ادغام نکنیم

این کارشناس سیاســی آفریقا تأکید کرد: 
باید راهبرد توســعه روابط تدوین شــود و 
سیاســت خارجی ما با اولویت اقتصادی با 
تغییر دولت هــا دارای منحنی سینوســی 
نشــود، بلکه با ثبات به پیش برود. کارهای 
فرهنگی و سیاســی ما هم باید متناسب با 
کارهای اقتصادی باشد زیرا گاهی کارهای 
فرهنگی و سیاســی مان بــرای برنامه های 
اقتصادی مــا می تواند زیان بخش باشــد. 
چینی ها الگوی مناســبی هستند. آن ها در 
راهبردشــان برای کار اقتصــادی هیچ گاه 

سیاست و فرهنگ را با آن ادغام نکردند.

آفریقا ظرفیت های بی نظیری دارد
وی تصریــح کــرد: آفریقــا ظرفیت های 

بی نظیری دارد. به عنوان مثال در آنجا لوازم 
منزل بخصوص پنکه و نیــز موتورهای آب، 
انواع ماشین های کشــاورزی و منسوجات 
پوشــاک، فرش، انــواع ملامین، کاشــی 
و ســرامیک ما خیلــی طرفــدار دارد و ما 
می توانیم با قیمت مناســب آن ها را تولید و 

صادر کرده و نیازهای آن ها را تأمین کنیم.
این کارشناس سیاســی ادامه داد: در حال 
حاضر میــزان تجــارت ما با کشــورهای 
آفریقایی حدود یک میلیارد دلار است حالا 
اگر با ســفر رئیس جمهور که قرار است در 
نیمه اول ســال جاری اتفاق بیفتد احتمالاً 
دو برابر می شــود. در حالی که باز این رشد 
فرضی هیچ اســت. پولدارهــای بزرگی در 
آفریقا اســت و با برگزاری چند نمایشــگاه 

می توانیم به رشد خوبی در تجارت برسیم.

سال آشتی با آفریقا
می توان گفت امســال سال شروع مجددی 
در توســعه روابط بــا آفریقا خواهــد بود. 
بخصوص ســال آشــتی بخش خصوصی با 
این قاره مهم است.لازم است در سفر امسال 
رئیس جمهور بــه چند کشــور آفریقایی 
کاروانی از تجار و صنعتگــران به نام بخش 
خصوصی ایران حاضر باشــند. این حضور 
عمق راهبردی و اقتصــادی و عزم ما را برای 
توسعه روابط با این کشورها را نشان خواهد 
داد. در واقع دولت راه را باز می کند و بســتر 
را آمــاده می کند تا بخــش خصوصی خود 
را آفریقا پیــدا کرده و دریابد.از ســویی راز 
موفقیت و حضور گسترده برخی کشورهای 
همســایه در آفریقا بسترســازی آنان برای 
حضور شــرکت های بخش خصوصی شان 
بوده اســت. در غیر این صورت صرف سفر 
سیاســی فقــط می تواند به طــور مقطعی 
رشــدی را در روابط بخصــوص اقتصادی 

فراهم کند و بعد شاهد افت روابط باشیم.

توسعه پایدار روابط به کمک توسعه 
اقتصادی ممکن است

بدون شــک آفریقــا می تواند بازار بســیار 
مناســبی برای کالاهای ایرانی باشد؛ ایران 
می تواند برخی از مواد خامی که در داخل به 
آن دسترســی ندارد از آفریقا به قیمت های 
ارزان و مناســب وارد و کالاهای باکیفیت را 
با ارزش افــزوده دیگری از همان محصولات 
خام تولید کند. در عیــن حال در بحث های 
کشــاورزی هم می توان بــا آفریقا همکاری 
داشــت.علی رغم آنکه قاره آفریقا با وجودی 
که به مدت دو قرن تحت اســتعمار مستقیم 
بود، اما به اعتقاد بسیاری از کارشناسان قاره 
آفریقا از نظر اقتصــادی به یکی از قطب های 
برتر اقتصادی در قرن ۲۱ تبدیل می شــود. 
لازم است برنامه های بلند مدت را دستکم با 
برخی از کشورهای مهم این قاره امضا کنیم.

بدین ترتیــب ضــرورت دارد مــا زنجیره 
انتقال های مالی و سرمایه گذاری هایمان را 
با آن ها توسعه دهیم و از بازارهای جدید این 
قاره بهره برداری کنیم. کشورهای آفریقایی 
شــانس های زیادی را فراهــم می کنند تا 
جایگاه خود را به عنوان شــرکایی مطمئن 
برای مــا تثبیــت کنند. در ایــن خصوص 
بانک ها و شــرکت های بیمه ای ما می توانند 
فعالیت های بکر و مهمی را علی رغم وجود 

برخی تحریم ها در این کشورها آغاز کنند.
بدون شــک، توجه دولت جدید بــه آفریقا 
ارزنده اســت اما بعــد از ایــن حرکت های 
قلــه ای و مقطعی در ســفر عالی ترین مقام 
اجرایی کشور به آفریقا، باید به دنبال ایجاد 
سلسله جبالی از قلل مرتفع برای همکاری 
در بخش های مختلف اقتصادی و صنعتی و 
تجاری بود. باید پنجره فرصت های این قاره 
را دریابیم و برای قــاره ای که در آینده نقش 
مهمی در تحولات جهانی خواهد داشــت 

راهبردی دراز مدت داشته باشیم.
همچنین توســعه پایدار روابط سیاســی و 
فرهنگی فقط با عمق بخشــیدن به روابط 
اقتصــادی میســر خواهد بــود، آن هم در 
شــرایطی که کشــورمان همچنان تحت 
تحریم های غرب اســت. لازم است میدان 
بازی خود را متنوع کرده و گســترش دهیم 
و در شــرایطی که نوع روابط ما با کشورهای 
بزرگ اقتصادی صــادرات نفت و مواد اولیه 
اســت، می توانیم با صادرات انواع کالاهای 
صنعتی و ســرمایه گذاری های مشــترک 
با کشــورهای آفریقایی بازوهــای اقتصاد 

غیرنفتی مان را به طور جدی تقویت کنیم.
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وزیر اقتصاد خبر داد
 تصویب ۶ برنامه برای کاهش ناترازی ارزی 

در شورای اقتصاد
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: در نشست شــورای اقتصاد ۶ برنامه 

برای کاهش ناترازی های ارزی کشور تایید شد. 
»ســید احســان خاندوزی« در خصوص نشست شــورای اقتصاد به 
ریاســت رئیس جمهوری اظهارداشت: این نشســت با همکاری سایر 
وزارتخانه های اقتصادی جلســه شــورای اقتصاد به ریاســت رییس 

جمهوری برگزار شد.
وی افزود: در این نشست رئیس کل بانک مرکزی برنامه مشترک اقدام 
دســتگاه های دولتی برای مهار تورم و رشــد تولید ارائه دادند و کلیات 
برنامه تایید و مقرر شــد جزئیات زمان بندی هر اقدام دستگاه این هفته 

نهایی شود و به تصویب شورا اقتصاد برسد.
وزیر اقتصاد در تشــریح ۱۰ برنامه بیان کرد: در حوزه کاهش کســری 
بودجه دولت، هشت اقدام، کاهش ناترازی بانک های کشور هفت اقدام، 

کاهش بدهی های دولت ۶ اقدام به تایید شورای اقتصاد رسید.
وی ادامــه داد: در موضوع کاهش ناترازی ارزی یعنــی منابع و مصارف 
ارزی کشــور به نحوی که تقاضای ارز مدیریت شود وعرضه ارز از طرف 
صادرکننــدگان و فعالان اقتصــادی افزایش یابد ۶ اقدام در شــورای 

اقتصاد تایید شد.
خاندوزی بیان کرد: در حوزه برنامــه مدیریت نقدینگی و انضباط پولی 
هدفگذاری ۲۵ درصد سقف رشــد نقدینگی به پیشنهاد بانک مرکزی 
سه اقدام توسط شورای اقتصاد تایید شد و در حوزه اهداف و برنامه های 
ناظر به رشــد اقتصادی نیز برنامه هدایت اعتبار بــه فعالیت تولیدی با 
هشت اقدام مشخص، برنامه پیش بیینی پذیری و رفع موانع تولید که از 
برنامه مفصل دولت است با ۱۱ برنامه، کاهش ناترازی های حوزه انرژی 
با هفت اقدام مشــترک که عمدتا اقدامات غیرقیمتی هستند و موجب 
افزایش تورم نخواهد شد در شــورای اقتصاد تصویب شد.وی ادامه داد: 
در برنامه عرضه دارایی های مالی دولت نیز ســه اقدام مشــترک مورد 
تایید شورای اقتصاد قرار گرفت.وزیر اقتصاد در پایان گفت: در دهیمن 
برنامه مدیریت انتظارات، بهبود دیپلماســی اقتصادی و رشد سرمایه 

گذاری خارجی کشور که ۶ الزام آن به تایید شورای اقتصاد رسید.
رییس جمهور تاکید داشــتند جزئیات هر دستگاه با زمان بندی هر ماه 
که توسط دســتگاه ها و ســازمان برنامه بودجه تهیه و به تایید شورای 

اقتصاد برسد.

وهای مونتاژی و چند ابهام تعیین قیمت خودر
ســخنگوی شــورای رقابت توضیحاتــی را در مورد تعییــن قیمت 

خودروهای مونتاژی ارائه کرد.

اسماعیل شجاعی با ابراز امیدواری از مشخص شدن قیمت خودروهای 
مونتاژی در جلسه شورای رقابت اظهار کرد: یکی از دلایل تاخیر اعلام 
قیمت خودروهای مونتاژی این بود که مبنای دســتورالعمل شورا در 
۱۱ بهمن سال گذشــته ارائه شــد درحالی که باید تغییرات اخر سال 
لحاظ می شــد، به همین دلیل این موضوع نیاز به وقت و دقت دارد. اگر 
امروز اطلاعات کامل از ســازمان حمایت ارائه شود احتمال دارد قیمت 

خودروهای مونتاژی نهایی شود.
وی به این ســوال که پیش از این اعلام شــده بود ممکن اســت قیمت 
خودروهای مونتاژی کاهشی باشــد، آیا همچنان احتمال این موضوع 
وجود دارد یا خیر، پاســخ داد: هنوز اطلاعات کامل به شورا ارائه نشده 
است و مشخص نیست کاهش قیمت داشته باشیم یا خیر اما زمانی که 
چارچوبی تعیین می شود هر تغییری اتفاق می افتد، چه کاهش قیمت 

چه افزایش قیمت باید طبق آن چارچوب باشد.
ســخنگوی شــورای رقابت همچنین به این ســوال که اگــر قیمت 
خودروهای مونتاژی طبق دستورالعمل شورا کاهش پیدا کند، پول ها 
به خریداران عودت داده می شــود یا خیر نیز پاسخ داد: هنوز مشخص 
نیست، شورا باید در این مورد تصمیم گیر کند. به طور کلی این موضوع 
به اطلاعات شــفاف نیاز دارد و تصمیم گیری باید به گونه ای باشد که نه 

مصرف کننده و نه تولیدکننده دچار مشکل نشوند.

ماجرای قیمت گذاری خودروهای مونتاژی چیست؟
بر اســاس این گزارش، پس از آنکــه قیمت کارخانــه ای خودروهای 
داخلی توسط شورای رقابت تعیین تکلیف شــد، این شورا در بیانیه ای 
اعلام کرد که قیمــت خودروهای مونتاژی را هم اعــلام خواهد کرد. از 
آن زمان تاکنون این موضوع در جلســات شورای رقابت بررسی نشده و 
هنوز به نتیجه نرسیده اســت.این درحالی است که برخی شرکت های 
خودروساز محصولات عرضه شــده در طرح فروش یکپارچه خودروها 
را با اعمال افزایش قیمــت فاکتور یا قیمت جدید اعــلام کرده اند و در 
این راســتا حدود دو هفته قبل رئیس ســازمان حمایت طی نامه ای به 
شرکت های خودروسازی آرین پارس موتور، ایلیا، بهمن موتور، کرمان 
موتور، مدیران خــودرو، فردا موتور، مکث موتور و نــورا موتور پارس بر 
ممنوعیت افزایش قیمت خودروهای مونتاژی قبــل از تعیین تکلیف 

این موضوع از سوی شورای رقابت تاکید کرد.
همچنیــن وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز ایــن موضوع غیر قانونی 
بودن اعمال افزایش قیمت پیش از اعلام مصوبه شــورای رقابت و اعلام 
قیمت توســط ســازمان حمایت را تایید و اعلام کرده است: با توجه به 
اینکه طبق اعلام شورای رقابت، ممکن است قیمت برخی خودروهای 
مونتاژی کاهش نیز داشته باشند، شــرکت ها باید مبالغ مازاد دریافتی 

)اخذ شده از مشتریان طرح یکپارچه با اولویت نزدیک( را عودت دهند.

سازمان تنظیم مقررات اعلام کرد
 تعداد کاربران اینترنت کشور از ۱۱۶ میلیون 

عبور کرد
بنا بر تازه ترین آماری که از رگولاتوری منتشــر شــده، تعداد کاربران 
اینترنت پهن باند ثابت و ســیار کشــور از ۱۱۶ میلیون کاربر با ضریب 
نفوذ ۱۳۷ درصد عبور کرده است.ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی در تازه ترین فصلنامه خود، گزارش آماری مربوط به ارتباطات 

و فناوری اطلاعات را منتشر کرده است.
تعداد مشترکین پهن باند سیار بیش از ۱۰۵ میلیون مشترک با ضریب 
نفوذ ۱۲۴.۱۸ درصد و مشترکین پهن باند ثابت ۱۱ میلیون مشترک با 

ضریب نفوذ ۱۳.۰۵ درصد است.
در آمار قبلی که مربوط به آذر ۱۴۰۱ است، مشــترکین اینترنت سیار 
۱۰۲ میلیون و مشــترکین اینترنت ثابت بیش از ۹ میلیون مشــترک 
بوده اند.تعــداد کل کاربــران اینترنت در کشــور بنا بــر آخرین آمار 

)زمستان ۱۴۰۱( به ۱۱۶ میلیون و ۵۰۰ هزار کاربر رسیده است.
بنا بر این گزارش تعداد مشــترکان تلفن همراه در کشور با ۵.۸۴ درصد 

افزایش از ۱۴۸ میلیون دستگاه عبور کرده است.

بازار

حرمت الله رفیعــی با انتقاد از پیشــنهاد افزایش ۱۰۰ 
درصدی بلیت هواپیمــا گفت: چرا برای اســتفاده ۵ 
درصد از صنعت هوایی ۹۵ درصد باید از جیبشان یارانه 

سوخت بدهند.
حرمت الله رفیعی، رئیس انجمن صنفی دفاتر خدمات 
مســافرتی درخصوص افزایش صد در صــدی بلیت 
هواپیما گفت: اینکــه در روز اول فروردیــن ماه مقام 
معظم رهبری اعلام کرد که امســال، ســال مهار تورم 
است و برخی از شــرکت ها با توجه به این شعار سال در 
همان فروردین ماه نرخ جدید اعلام کردند و شرایط را 

به نفع خود تمام کردند خودش جای بحث دارد.
وی ادامه داد: افزایش ۱۰۰ درصدی نرخ بلیت هواپیما 
با توجه به اینکه طی ســال های گذشته شاهد افزایش 

قیمت بلیت بودیم صحیح نیست.

وی با اشــاره به اینکه برخی هم از آزادسازی 
بلیت هواپیما ســود می برنــد و هم از قیمت 
گذاری دســتوری منفعت می برند افزود: با 
توجه به اینکه آزادســازی نرخ پس تصویب 
توســط هیأت دولت صورت گرفــت براین 
اساس قیمت گذاری با عرضه و تقاضا صورت 
گیرد و هیــچ مرجعی نمی توانــد بر قیمت 

گذاری تأثیر بگذارد.
رئیس انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرتی در ادامه 
افزود: همه جای دنیا نرخ بلیت هواپیما آزاد اســت در 
ایران نیز بارها شاهد افزایش قیمت بوده ایم این صنعت 
نیز اگر افزایــش قیمت دهد هماننــد صنعت خودرو 
کســی نمی تواند مقابل این افزایش قیمت ایستادگی 
کند.حرمت الله رفیعی در ادامــه از افزایش قیمت نرخ 

هواپیما گفت: اعلام شــده که ۳ تا ۵ درصد 
مردم از ایــن صنعــت اســتفاده می کنند 
یعنی این صنعت در ایران لوکس محســوب 
می شــود پس چرا ۹۵ درصد مــردم یارانه 
ســوخت ۵ درصدی ها را دهند که از صنعت 
لوکــس اســتفاده می کنند این بــه نوعی 
اجحاف در حق ۹۵ درصدی اســت که از این 
صنعت اســتفاده نمی کنند.وی راهــکار عدم افزایش 
قیمت از ســوی هواپیمایی ها را اینگونه بیان کرد: اول 
باید سوخت هواپیماها دیگر یارانه ای نباشد و سوخت 
آزاد استفاده کنند از سوی دیگر پروازهای بین راهی را 
مجاب کنیم که از ایران هم مســافر سوار کنند به طور 
مثال ترکیش ایر از ترکیه بــه مالزی می رود و اگر بلیت 
مســافری از ایران به مالزی را هم ثبت کند و وقتی وارد 

آسمان ایران می شود در فرودگاه مســافر ایرانی را نیز 
ســوار کند عرضه و تقاضا به یک ثبات می رســد و هم 
تحریم ها را دور زده ایم هم به ســازمان های هواپیمایی 
ثابت کرده ایم که اگــر نرخ هواپیما گران شــود مردم 

ترجیح می دهند که با نرخ پایین تر بلیت تهیه کنند.
رئیس انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرتی در پایان 
در خصوص احتمال کمبود بلیت در پیک مســافرتی 
گفت: همانند قبــل از عید که برخــی از پروازها را نگه 
داشــتند از عمد اما بعدها اعلام کردنــد عمدی نبوده 
اگر دو کاری که گفته ام انجام داده شــود شرکت های 
هواپیمایی حاضر می شــوند تــا با قیمتــی که مردم 
می خواهند بلیت بفروشــند نه با قیمت ها بالا با توجه 
به اینکه کمبود هواپیما می توانــد باعث برهم خوردن 

عرضه و تقاضا شود.

اولین مرحله از فرآیند ثبت نام برای شرکت در دومین 
طــرح یکپارچه عرضــه خودروها که افتتاح حســاب 
وکالتی و واریز وجه اســت، از چهارشنبه همین هفته 
)۲۰ اردیبهشت( آغاز می شود و متقاضیان به مدت ۱۰ 
روز )تا ۲۹ اردیبهشــت ماه( فرصت دارند برای تعریف 
حساب وکالتی به نام سازمان حمایت اقدام کنند؛ چند 

روز پس از اتمــام این مهلت، زمان ثبت نــام و انتخاب 
خودرو مشخص خواهد شد.

 پس از اجرای مرحله اول فــروش خودروهای داخلی 
در قالب ســامانه یکپارچه تخصیص خودروها، اواخر 
فروردین ماه بود که وزیر سابق صنعت، معدن و تجارت 
)سیدرضا فاطمی امین( در حاشیه یک مراسم، از آغاز 

مرحله دوم فروش یکپارچه خودروها از طریق سامانه 
با شرایط مشابه مرحله اول، از ۱۶ اردیبهشت ماه خبر 

داد.
این اعلام، در شــرایطی صورت گرفته بــود که هنوز 
وزارت صنعت، معدن و تجارت برنامه ای برای ویرایش 
نوع خودروی متقاضیان با اولویت دریافت سال ۱۴۰۳، 

در نظر گرفته نشــده بود؛ بنابراین  زمــان آغاز مرحله 
دوم تغییر کرد. بر اساس اطلاعات واصله، از چهارشنبه 
هفته جــاری، ۲۰ تا ۲۹ اردیبهشــت مــاه متقاضیان 
شــرکت در مرحله دوم فــروش یکپارچــه خودروها 
می توانند برای افتتاح حســاب وکالتی و تعریف آن به 

نام سازمان حمایت اقدام کنند.

هوایی

و خودر

سمیه رسولی  سرپرســت وزارت صمت 
گفت: وزیر صمت یا مســئول این وزارتخانه 
باید بــه صورت عادلانه بــرای همه فعالیت 
های صنعتی، معدنی و تجاری فعالیت کند 
نه اینکه تمرکز بر یک یا دو رشــته فعالیت 

خاص داشته باشد.
 به نقل از وزرات صمت، سید مهدی نیازی 
در جمــع فعالان اقتصــادی، صنعتگران، 
معــدن کاران و صادرکنندگان مشــهد، 
اظهار داشــت: یکی از اقدامات راهبردی 
رهبری طی دهه گذشــته ایجــاد تمرکز 
دســتگاه های حاکمیتی و اجرایی بر روی 
موضوع تولید بود و فضای جامعه نســبت 
به موضوع تولید حساس شــد. لذا اکنون 
فرصت بســیار مناســبی برای توســعه 
سرمایه گذاری اجرایی کردن برنامه های 

رشد تولید است.
سرپرست وزارت صمت افزود: طی یکی دو 
هفته آینده بحث برنامه هفتم توسعه جمع 
بندی می شــود و باید بتوانیم موضوعات و 
چالش هایی که وجود دارد را به قانون تبدیل 
کنیم تا از ظرفیت برنامه هفتم برای رشد و 

توسعه بخش صنعت استفاده کنیم.
وی اظهار داشــت: دغدغه فعالان اقتصادی 
اســتان برای جبران خســارت وارد شــده 
به شــرکت الکترواستیل ارزشــمند بوده 
و حکایــت از بلــوغ بخــش خصوصی این 
اســتان دارد که فراتر از رقابت های معمول 
در عرصه تولید و بــازار، همراهی و پیگیری 
این موضوعات را با دلسوزی انجام می دهند. 
امیدواریم با پیگیری هایی که در راســتای 
پرداخت خســارت این بنــگاه اقتصادی از 
طریق بیمه، ارائه تسهیلات برای راه اندازی 
دوباره خط تولید و تســهیل گری و حمایت 
جدی برای سبک شــدن بار هزینه ها و رفع 
موانع این واحد انجام می شود، شاهد احیای 
این کارخانــه تولیدی و برنــد مطرح لوازم 
خانگی تا پایان سال جاری باشیم. وی عزم 
تیم مدیریتی الکترواســتیل را یک ظرفیت 
مهم برای شــتاب گرفتــن کار احیای این 
بنگاه تولیدی دانست و بر پیگیری های نهاد 

متبوعش برای کمک بــه این موضوع تاکید 
کرد.

وی در تشریح مشــارکت بخش خصوصی و 
وزارت صمت افزود: کارهای بسیار خوبی در 
راستای بهبود محیط کسب و کار، به همت 
اتاق بازرگانی، صنایع و معادن و کشاورزی 
رقم خورده که فعالسازی شورای گفتگوی 
دولت و بخــش خصوصی، تهیــه فرم های 
نظرســنجی برای شناســایی قوانین مخل 
فضای کسب و کار و مشــارکت فعالانه این 
بخش در سیاست گذاری و حکمرانی بخش 

از مصادیق آن است.
در ادامه این نشســت، صاحبان بنگاه های 
اقتصادی خراسان رضوی در بخش صنعت 
و معدن و فعالان حوزه تجــارت و بازرگانی 
نیز در این نشســت، از غدغه هــای خود در 
موضوعاتی همچون نیاز معادن به ماشــین 
آلات، حقوق دولتی معــادن، بحران و قطع 
انرژی در فصل تابســتان و زمستان، چالش 
تأمین مواد اولیه، نوســانات ارزی تأثیر آن 
بر بحث تأمین مالــی بنگاه های اقتصادی، 

کمبود نیروی کار ماهر، چالش فرســودگی 
و مشــکل ورود ماشــین آلات معدنی، رفع 
تعهدات ارزی، اختیارات ستادهای تسهیل 
اســتانی، تاکید بــر توجه به شــرکت های 
خدمات فنی و مهندســی ســخن گفتند و 
پیگیری این مســائل را از این مقام مسئول 

خواستار شدند.
نیازی در پاســخ بــه دغدغه هــای مطرح 
شــده در حوزه معدن از ســوی فعالان این 
بخش، از تسهیل برخی شــرایط در زمینه 
واردات ماشــین آلات معدنی سخن گفت و 
افزود: واردات ماشــین آلات معدنی کشور 
به طور کلــی متوقف بود که بــا تصمیمات 
صورت گرفته در حال حاضــر واردات آنها 
قدری تســهیل شــده اما پیگیر هســتیم 
تا تأمین این ماشــین آلات با اســتفاده از 
ظرفیت های داخلی با پشــتیبانی صندوق 
بیمه فعالیت های معدنــی و یا واردات روند 
شــتاب بهتری بگیرد و نیاز بخش معدن ما 
در این حوزه رفع شــود. وی اضافه کرد: در 
خصوص حقوق دولتی تأکید ما بر این است 

که حقوق مذکور بیشــتر از معادن بزرگ و 
دولتی دریافت شود و حقوق دولتی معادن 
کوچک و بخش خصوصی بــا درصد کمتر 
و منطقــی افزایش یابد. برنامــه دیگر ما در 
حوزه معدن، فعالســازی ظرفیت تبصره ۵ 
ماده ۱۴ قانون معادن مورد تاکید بوده است. 
در این تبصره، آن گــروه از فعالان معادنی 
که درجهــت بهره برداری بهینــه و صیانت 
از ذخایر معدنی، ارتقا بهــره وری و تحقیق 
و توسعه و اکتشــاف و حفظ محیط زیست 
اقدام نمایند، با تأیید شــورای عالی معادن 
از پرداخت حداکثر تا بیســت درصد حقوق 

دولتی معاف می شوند.
سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
پاسخ به برخی سوالات برای ساختار وزارت 
صمت که باعث شــده تا بعضــی بخش ها 
مورد توجه کمتری قــرار بگیرند نیز گفت: 
خوشبختانه در سال ۱۴۰۰ ساختار وزارت 
صمت مورد بازنگــری و اصلاح قرار گرفت و 
ادغامی که برنامه ریزی شــد، بعد از حدود 
یک دهه محقق شــد. در این ســاختار به 

حوزه های مغفول مانــده ای مانند خدمات 
فنی و مهندســی، خدمات کســب و کار، 
صنایع مهم و راهبردی نظیر صنایع خلاق، 
صنایع هوایی، صنایع ریلی و دریایی، صنایع 
ماشــین آلات و تجهیزات به صورت ویژه و 

خاص تمرکز شده است.
نیــازی با اشــاره به شکسته شــدن رکورد 
صادرات در ســال ۱۴۰۱، اظهار داشت: به 
اســتناد داده های گمرگ ایران، در ســال 
گذشته ارزش صادرات غیرنفتی حدود ۵۳ 
میلیارد دلار بوده که یک رکــورد تاریخی 

است.
 سیاســت ما این اســت که صادرات از مواد 
واسطه ای به سمت صدور محصول نهایی و 
پیشــرفته تغییر پیدا کند و این مهم جایگاه 
ما را در بازارهای صادراتــی تثبیت خواهد 
کرد. همچنین در حوزه روابط منطقه ای در 
شرایط کم ســابقه ای قرار داریم که فعالین 
اقتصادی بایــد از این فرصــت تاریخی به 

صورت کامل استفاده نمایند.
وی در این جلســه اهم برنامه وزارت صمت 
در حوزه هایــی مانند تأمین مــواد اولیه در 
بورس کالا، تأمین مالی زنجیره ای و هدایت 
نقدینگی به ســمت تولید، تأمیــن انرژی 
پایدار صنعت، کاهــش هزینه های تولید به 
ویژه مالیات، توسعه صنایع مهم و راهبردی 
از جمله صنایع نســاجی و پوشاک و طلا و 

جواهر را تشریح کرد.
امیررضــا رجبی، رئیس ســازمان صنعت، 
معدن و تجارت خراســان رضوی نیز در این 
نشست از مذاکره با مســئولان وزارت نیرو 
برای کاهش آلام ناشی از قطع یا محدودیت 
برق صنایــع در فصل تابســتان خبر داد و 
گفت: جلســه ای به همین منظــور اخیراً 
در تهران برگزار شــد و با توجــه به اهمیت 
صنایع اســتان و همچنیــن همکاری های 
فعالان اقتصادی در موضوع مصرف انرژی، 
مقرر شد تا با بخش صنعت خراسان رضوی، 
مســاعدت های لازم انجام بگیرد و ســهم 
بیشــتری برای بنگاه های ایــن بخش در 

استانمان اختصاص یابد.

ح کرد؛چرا برای استفاده ۵ درصد، ۹۵ درصد یارانه سوخت هواپیما بدهند؟  رئیس انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرتی مطر

و از ۲۰ اردیبهشت افتتاح حساب کنند ح یکپارچه خودر متقاضیان مرحله دوم طر

رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و عراق اعلام کرد

وابط اقتصادی علاقه مندی ایران و سوریه برای توسعه ر
خریدار  عضو اتــاق بازرگانــی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی ایــران از علاقه مندی 
ایران و سوریه برای توسعه روابط اقتصادی 
و اجرایی شــدن توافقات خبر داد و گفت: با 
توجه به نیاز ســوریه برای واردات خدمات 
فنی و مهندســی جهت نوسازی و بازسازی 
شــهرها، ایران می تواند از این ظرفیت برای 

افزایش صادرات خود بهره مند شود.
»یحیی آل اســحاق« اظهار داشــت: سفر 
آیت الله »ســید ابراهیم رییســی« رییس 
جمهوری بــه ســوریه ابعــاد مختلفی در 
حوزه های اجتماعــی، اقتصادی، فرهنگی، 
روابط بین الملل منطقه ای و سیاســی دارد 
که در بخش خود بســیار مورد مهم و مورد 

توجه هستند.
وی در خصوص وضعیــت مبادلات تجاری 
ایران و ســوریه، تصریح کرد: در گذشــته 
حجم بالایی از تجارت میان دو کشور وجود 
نداشــت، اما با توجه به افزایش نیاز سوریه 
به خدمات فنی و مهندســی برای نوسازی 
و بازســازی، ظرفیت صادرات در این بخش 

افزایش داشته اســت.رییس اتاق بازرگانی 
مشــترک ایران و عراق خاطرنشــان کرد: 
قوانین و مقررات باید به گونه ای باشــد که 
فعالان اقتصادی در حوزه ســرمایه گذری و 
تجارت بتوانند حضور پویاتری داشته باشند 
که لازمه آن تجدیدنظر در برخی قوانین از 
سوی ایران، فراهم کردن مقدمات از سوی 
ســوریه و اجرایی کردن برخی تصمیمات 

مشترک است.
آل اســحاق تصریح کرد: تضمین های لازم 
برای ســرمایه گذاری، توسعه روابط بانکی، 
ایجاد حمل و نقل مناســب، ارائه اعتبارات 
و تســهیلات و بازنگری در قوانین گمرکی 
از شاخه هایی اســت که می تواند به افزایش 

مبادلات دو کشور کمک کند.
وی با تاکید بر اینکه تجار و ســرمایه گذاران 
نیاز به تضمین های مالی و بانکی برای ورود 
به بازار سوریه را دارند، تاکید کرد: در صورت 
عدم اطمینان در ســرمایه گــذاری در این 

کشور نتیجه جدی حاصل نخواهد شد.
رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و عراق 

با اشــاره به توافقنامه های تجارت ترجیحی 
ســوریه با کشــورهای عربی، خاطرنشان 
کرد: ایران نمی توانــد کالای خود را در بازار 
این کشــور قابل رقابت بداند؛ زیرا تعرفه ها 
موجــب نرخ بــالای محصول به مشــتری 
می شــود که مزیت رقابتی خود را از دست 

می دهد.
این فعال اقتصادی گفت: ســوریه باید برای 
حل موانع تجاری شامل گمرک و استاندارد 
اقدام کند کــه البته اجــرای تعرفه صفر از 
توافقاتی بود که در ســفر رییس جمهوری 
مطرح شــده اســت، اما باید بــه تصویب 

دولت های دو کشور برسد.
آل اســحاق با اشــاره به اینکه یکی از موانع 
توسعه تجاری ایران و ســوریه تردد نکردن 
خطوط حمل و نقل کشــتیرانی به صورت 
منظم اســت، تاکید کرد: تعییــن داوری 
مناســب برای اختلافات در ایفای تعهدات 
تجار از موضوعاتی است که باید به آن توجه 
شود؛ زیرا در گذشــته مشکلات این چنینی 
شــرایط مبادلاتی دو طرف را سخت کرده 

بود.وی بیان کرد: علاقه دو کشــور با توجه 
به مذاکرات انجام شده، برای توسعه روابط 
اقتصادی کاملًا مشهود است و اجرایی شدن 

توافقات در این مسیر نیازمند زمان است.
رییس اتــاق بازرگانی مشــترک ایران و 
عراق با اشــاره به زمینه های فراوان برای 

صادرات خدمــات فنی و مهندســی در 
بازسازی و نوسازی ســوریه، تاکید کرد: 
تضمین، اعتبار، ارائه تسهیلات و حمایت 
دولت از پیش نیازهای توسعه روابط است 
که می تواند علاقــه تجار را بــه این بازار 

افزایش دهد.
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بازارهای گل تهران ساماندهی می شوند
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رئیس جمعیت هلال احمر اعلام کرد
افزایش ٧٠٠ هزار نفر به جمعیت داوطلب 

هلال احمر
رئیس جمعیــت هلال احمر ضمن تشــریح مهم تریــن اقدامات این 
سازمان در ســال ۱۴۰۱ گفت: در چهار ماه پایان ســال گذشته، ۷۰۰ 

هزار نفر به جمعیت داوطلب جوان این سازمان اضافه شد.
 پیرحسین کولیوند در نشســتی خبری با اصحاب رسانه که به مناسبت 
هفته هلال احمر در محل این ســازمان برگزار شــد، با اشاره به یکصد 
و یکمین ســالگرد تأســیس جمعیت هلال احمر ایران، افزود: در سال 
گذشته، در ۴۱۷ شهرستان کشور ۱۰۰هزار نهال در کمتر از ۲۰ دقیقه 

به همت جوانان جمعیت هلال احمر کاشته و ثبت جهانی شد.
وی با اشــاره به برگزاری مراسم تحلیف جوانان توســط این سازمان، 
تصریح کرد: این مراسم طی ۲ سال اخیر در مشــهد مقدس و در قالب 
راهیان نور انجام می شــود و از مهم ترین طرح های جمعیت هلال احمر 
اســت.کولیوند ادامه داد: برگــزاری اردوهای جهادی و پرورشــی با 
محوریت جوانان، توســعه تیم های سحر و خدمت رســانی در حوادث 
اخیر ترکیه ، ایجاد تیم یاران آســیب پذیر، توانمندسازی جوانان، وضع 
و برقراری بیمه برای امدادگــران و نجات گران نیز از دیگر اقدامات مهم 

یک سال گذشته است.
وی توضیح داد: جمعیت امدادگر هلال احمر باوجود ۲۴۰ ســاعت کار 
فاقد بیمه های اجتماعی بازنشســتگی  و... بودند و پوشش بیمه ای این 

جمعیت در سال ۱۴۰۱، پس از ۲۰سال اتفاق افتاد.

با امضای تفاهم نامه همکاری
 ۲۵ هزار واحد مسکونی برای فرهنگیان

 ساخته می شود
مولدســازی اراضی و املاک غیرقابل بهره برداری و آموزشی در جهت 
نوسازی، مقاوم سازی فضاهای آموزشــی و بهسازی فضاهای شهری از 
بندهای تفاهم نامه میان وزارت آموزش و پرورش و شــهرداری تهران 
اســت. وزارت آموزش وپرورش و شــهرداری تهران با انعقاد تفاهم نامه 
همکاری مشترک متعهد شدند با همکاری و مشارکت در طرح ساخت 
و سرمایه گذاری مســکن ۲۵ هزار واحد مســکونی در قالب محله الگو 
در اراضــی متعلق بــه وزارت آموزش وپــرورش برای تأمین مســکن 
فرهنگیان، اســاتید جوان، اعضای هیئت علمی دانشــگاه ها و یاوران 

علمی دانشگاه های وابسته به آموزش وپرورش اقدام کنند.
بر اساس این تفاهم نامه همکاری چندجانبه در امور آموزشی، پرورشی، 
ورزشی و شهری و همچنین تعامل در اجرای طرح های توسعه شهری 
و تأمین سرانه اســتاندارد فضاها و تجهیزات آموزشــی در کلان شهر 
تهــران و عملیاتی شــدن اهــداف مندرج در ســند تحــول بنیادین 

آموزش وپرورش و طرح جامع شهر تهران انجام خواهد شد.

همکاری و مشارکت در تشکیل و راه اندازی قرارگاه تعلیم و تربیت شهر 
تهران با مشارکت شــهرداری تهران و وزارت آموزش وپرورش؛ تولید و 
عرضه مسکن در راستای قانون جهش تولید مســکن و اهداف قرارگاه 
جهادی تأمین مسکن شهر تهران؛ مولدسازی اراضی و املاک غیرقابل 
بهره برداری و آموزشــی در جهت نوســازی، مقاوم ســازی فضاهای 
آموزشی و دیگر ابنیه و بهسازی فضاهای شــهری؛ همکاری برای رفع 
موانع اداری و اصلاح فرایندها جهت تسهیل، تأمین فضاهای آموزشی 
موردنیاز وزارت آموزش وپرورش و صدور مجوزهای ســاخت و توسعه 
و تجهیز مــدارس؛ بهره مندی از ظرفیت های آموزشــی طرفین جهت 
ارائه آموزش های فرهنگی و اجتماعی ازجمله آموزش های شهروندی 
درزمینه های خدمات شــهری فرهنگی محیط زیســتی حمل ونقل 
عمومی پاک و انسان محور ایمنی و مدیریت بحران از دیگر بندهای این 

تفاهم نامه است.

 حذف محدودیت پراخت کمک هزینه اولاد 
برای مستمری بگیران

مدیرکل مستمری های ســازمان تأمین اجتماعی از حذف محدودیت 
پرداخت کمک هزینه اولاد به مســتمری بگیران تحت پوشش خدمات 

این سازمان خبر داد.
 محمدرضا رخشــانی مقدم در ایــن زمینه گفت: حــذف محدودیت 
پرداخت کمــک هزینــه اولاد به مســتمری بگیران براســاس قانون 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت انجام شــده و مدیرعامل سازمان 
تأمین اجتماعی در اجرای این قانون، بخشنامه ای به واحدهای اجرایی 

این سازمان در سراسر کشور ابلاغ کرده است.
وی افزود: کمــک هزینه اولاد به تمامی فرزنــدان دختر تحت تکفل 
تا زمان ازدواج یا اشــتغال و فرزندان پسر تا ۱۹ ســال تمام و پس از 
آن چنانچه صرفاً به تحصیل در مراکز دانشــگاهی اشــتغال داشته 
باشند یا طبق نظریه کمسیون پزشکی ازکارافتاده کلی باشند، تعلق 

می گیرد.
رخشانی مقدم ادامه داد: در متن اصلی قانون تأمین اجتماعی، موضوع 
پرداخت کمک هزینه اولاد به مستمری بگیران وجود ندارد اما از تاریخ 
اول فروردین سال ۱۳۷۱ با پیشنهاد سازمان تأمین اجتماعی به منظور 
مساعدت بیشــتر مالی به بازنشســتگان و مســتمری بگیران، هیأت 
وزیران پرداخت کمک هزینــه اولاد به عنوان یکــی از مزایای جنبی 

مستمری بگیران را تصویب کرد.
به گزارش روابط عمومی سازمان تأمین اجتماعی، وی افزود: تاکنون به 
استناد بند )۴( ماده )۶۸( قانون مدیریت خدمات کشوری، کمک هزینه 
اولاد حداکثر به سه فرزند تحت تکفل بازنشستگان و مستمری بگیران 
تعلق می گرفت کــه با صدور بخشــنامه اخیرالذکر، ایــن محدودیت 

برداشته شد.

سرپرست وزارت آموزش و پرورش خبر داد
 برگزاری آزمون استخدامی برای جذب

 ۲۸ هزار دبیر در سال جاری
سرپرســت وزارت آموزش و پرورش از صدور مجوز استخدام ۲۸ هزار 
دبیر دبیرستان ها، هنرستان ها و مربیان پرورشی و برگزاری یک آزمون 
اســتخدامی دیگر در ســال جاری خبر داد و گفت: فرصت خوبی برای 

علاقه مندان تعلیم و تربیت فراهم شده است که وارد این فرایند شوند.
رضامراد صحرایی،  با اشــاره به اینکه اخیرا یک آزمون اســتخدامی در 
اردیبهشت ماه برای جذب آموزگار برگزار کردیم اظهار کرد: قرار است 
۲۸ هزار و ۲۰۰ آمــوزگار جدید پس از پذیرش در آزمون اســتخدامی 

وارد سیستم آموزش و پرورش شوند.
وی  افزود:  بیش از ۵۳۰ هــزار نفر در این آزمون شــرکت کرده بودند. 
آزمون، نوع سوالات و محتوا تفاوت هایی با آزمون های گذشته داشت و 

متحول شده بود و در ادامه هم ارزیابی ها متفاوت خواهند بود.

دیوار

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری با اشــاره به افزایش تعداد شرکت های دانش 
بنیان گفــت: پیش نویس طــرح دانــش بنیان ها در 
راستای ایجاد نظام ارزشــیابی شرکت ها نگاشته شده 

است.
 دکتــر روح الله دهقانــی فیروزآبادی در نشســتی 
خبری که در محل معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری برگزار شد، عنوان 
کرد: از ابتدای فعالیت ایــن دوره مأموریت جدی به 
معاونت علمی ابلاغ شــده که آن هم اقتصاد دانش 

بنیان است.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری با اشــاره بــه افزایش تعداد شــرکت های 
دانش بنیان گفت: پیــش نویس طرح دانش بنیان ها 
در راستای ایجاد نظام ارزشــیابی شرکت ها نگاشته 

شــده که در جلســه راهبردی شــورای 
راهبــری محصــولات دانش بنیــان ارائه 

می شود.
وی با بیان اینکــه در حال حاضــر ۸ هزار و 
۵۰۰ شــرکت دانش بنیــان در حوزه های 
فعالیتی مختلف به ارائه محصول یا خدمات 

می پردازند.
دهقانی فیروزآبادی با بیان اینکه امید داریم که نســل 
چهارم معاونت علمــی با سیاســت های جدیدی که 
طراحی، پیاده سازی و اجرایی می کند در رشد اقتصاد 
دانش بنیان تأثیر بگذارد، گفت: برای اینکه کشــور به 
درصد مهمی از تولید ناخالص ملی برســد و اشتغال در 
دانش بنیان ها اجرایی شود برنامه ریزی شده که تا افق 
۱۴۰۴، ۲۰ هزار شــرکت دانش بنیان در کشور داشته 

باشیم.

به گفته دهقانی فیروز آبادی، طی ۱۰ ســال 
تنهــا ۶ هزار و ۵۰۰ شــرکت دانــش بنیان 
تاییدیه دریافت کرد؛ در ســال ۱۴۰۰ ۵۰۰ 
شــرکت دانش بنیان و در سال ۱۴۰۱ تعداد 

۱۴۰۰ شرکت تاییدیه دریافت کرد.
وی خاطر نشان کرد: بنابراین در افق ۱۴۰۴، 
فعالیــت ۲۰ هزار شــرکت دانــش بنیان را 

ضروری می دانیم.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری ادامه داد: از ســال ۱۳۸۹ قانون حمایت از 
دانش بنیان ها تصویب و طی ۱۲ ســال اجرایی شد؛ 
از سال گذشــته قانون طرح جهش تولید به تصویب 
رســید تا در نقاطی که عدم هماهنگی و عدم تناسب 
جدی به چشــم می خورد بر اســاس این قانون رفع 

شود.

وی اضافه کــرد: قانون جهــش تولید دانــش بنیان 
دستمایه تغییر نظام ارزشیابی دانش بنیان ها در کشور 
اســت بنابراین در جلسه راهبردی شــورای راهبری 
محصولات دانش بنیان که قرار اســت دوشــنبه ۱۸ 
اردیبهشت ماه برگزار شــود، پیش نویس طرح جدید 

دانش بنیان ها ارائه شود.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری افزود: ایــن پیش نویس بر اســاس نظرات 
دانش بنیان ها در راســتای ارتقا نقاط قوت و پوشــش 

نقاط ضعف است.
به گفته وی، بر اســاس این طرح، نظام دانش بنیان ها 
ارتقا می یابد و بناســت که به صورت آزمایشی از اواخر 
اجرایی شود. این طرح بر مبنای تأثیرگذاری شرکتها، 
کیفیت موضوعی و فرایندی و رشــد شرکت ها نگاشته 

شده است.

سرپرســت مرکز جوانی جمعیت، ســلامت خانواده 
و مدارس وزارت بهداشــت با اشــاره به اینکه تعیین 
حداقل و حداکثر سن برای ازدواج غلط است،  گفت: 
اصل مهم، رسیدن به شرایط ازدواج است که ممکن 
اســت برای هر فردی بســته به اقلیم و زیســت بوم 
متفاوتی که دارد، در ســنین پایین تر هم رخ دهد و 
بالعکس فردی با ســن بالا بازهم به آنها دست نیافته 

باشد.
دکتر صابــر جباری، درباره ســن بلــوغ در دختران و 
پســران، گفت: متاســفانه آمار دقیق جدیدی نداریم 
ولی بر اساس پیمایش های قبلی مشخص شده بود که 
سن بلوغ در دختران ۱۲.۸ سال است. البته با توجه به 
ســیر تحولات اجتماعی به نظر می رسد سن بلوغ روبه 

کاهش باشد.

 لزوم اصلاح یک فرهنگ اشتباه 
در ازدواج

او ادامه داد: راهکار ما در این زمینه این است 
که می گوییم ازدواج باید به موقع و به هنگام 
نیاز انجام شــود. این فرهنگی که ایجاد شده 
است که تا سنین ۲۳ یا ۲۴ ســالگی ازدواج 
را درســت نمی داند کاملا غلط است. ازدواج 

و فرزندآوری باید به موقع باشــد. مدتی قبل در کشور 
آلمان تصویب شــد که دختران ۱۶ساله  هم می توانند 
ازدواج کنند اما گزاره غلط در جامعه ما چیست؟ اینکه 
برخی این موضوع را در هر شــرایطی کودک همسری 

می نامند.
جباری یادآور شــد: برای ازدواج بلوغ جنســی، بلوغ 
اجتماعی، شــناخت از خود و... لازم است و اگر فردی 

این شــرایط را داشــته باشــد ما نباید مانع 
ازدواج او شــویم؛ چرا که ایــن اصلا کودک 
همسری نیست؛ بلکه او به موقع ازدواج کرده 

است.

تعیین حداقل و حداکثر سن برای 
ازدواج غلط است

وی با تاکید بــر اینکه کودک همســری تعریف دقیق 
و قابــل تعمیمی در همه بخش های کشــور نیســت، 
گفت: قائل شدن حداقل و حداکثر ســن برای ازدواج 
غلط است؛ اصل مهم، رســیدن به شرایط ازدواج است 
که ممکن اســت برای هر فردی بسته به اقلیم و زیست 
بوم متفاوتی که دارد در ســنین پایین تر هم رخ دهد و 
بالعکس فردی با ســن بالا باز هم به آنها دســت نیافته 

باشد.وی افزود: در سر فصل های درسی دانش آموزان 
هم در حال اصلاح این باور هســتیم. مــا نمی گوییم 
موافقیم که فــردی به زور در ســنین نوجوانی ازدواج 
کند؛ اما، اگر فردی بلوغ جســمی، روحی و اجتماعی را 
داشته و تمایل به ازدواج هم داشته باشد، نباید مانع او 

شویم و او را از ازدواج محروم کنیم.
جباری گفــت: الان در برخی مــدارس آمریکا طرحی 
گذاشــتند که دختــران ۱۵ یا ۱۶ ســاله ای که فرزند 
دارند، بتوانند کودک خــود را به مهدکودک ببرند و در 

عین حال خودشان هم درس بخوانند. 
متاسفانه وقتی اجازه ندهیم افراد بالغ که تمایل و نیاز 
به ازدواج دارند در ارتباط تعریف شــده مشروعی قرار 
بگیرند و ازدواج کنند، باب روابط خارج از عرف و شــرع 

باز می شود.

دانش بنیان

ازدواج

مهشید جعفری معظم  شــهردار تهران 
گفت:ســاماندهی بازارهای گل در شــهر 
از اقدامات در دســتور کار ماست تا بتوانند 
تولید کنندگان در ایــن مراکز محصولات 

خود را به درستی عرضه کنند.
 نوزدهمین نمایشگاه بین المللی گل و گیاه 
تهران در بوستان گفت وگو تهران با حضور 
شهردار پایتخت، رئیس شورای شهر تهران، 
سفرای کشورهای شــرکت کننده در این 
نمایشگاه و مدیران شهرداری تهران برگزار 

شد.
در این مراســم علیرضا زاکانی شــهردار 
تهران گفت: تفاوت جوهری این نمایشگاه 
با موارد قبلی کاملًا مشهود است. کشورما 
در حوزه هــای مختلــف قابلیت هــای 
ممتازی دارد. یکی از ایــن حوزه ها تولید 
گل و گیاه اســت. تنوع اقلیمی ایران نیز 
شــرایط خوبی را برای رشــد این حوزه 

ایجاد کرده است.
وی در ادامــه افــزود: مطابق آمــار ایران 
هفدهمین کشــور تولید کننده گل و گیاه 
اســت و صد و دهمین صادرکننده. علاوه بر 
این در داخل کشور ما کاهش سرانه مصرف 
از ده شاخه را داریم که همین میزان مصرف 
نیز ده درصد اســتاندارد جهانی است. این 
آمار قابل تأمل اســت و برای بهبود آن باید 

چاره اندیشید.
شــهردار تهــران تاکید کــرد: برگزاری 
نمایشــگاه گل وگیاه از هر جهــت مفید 

اســت و حضور تولید کننــدگان خارجی 
نیز مغننم اســت زیــرا تولیــد کنندگان 
خارجی داشــته هایی دارند کــه ما باید از 
آن بهره بگیریم و ما نیز داشــته ای داریم 

که می توانم به آنها عرضه کنیم. 
حضــور ســفرای محتــرم و نمایندگان 
کشورها در جمع ما نمایگر این است که ما 
می توانیم بهترین تعامل را با کشــورهای 
دیگر در زمینه گل و گیاه داشته باشــیم و 

رتبه صادراتی خود از صد و دهم جهان را 
بهبود ببخشیم.

زاکانــی ادامه داد: موضوع توســعه صنعت 
گل و گیاه از دو منظر جدی اســت؛ نخست 
به طراوت بخشی شــهر و بالابردن کیفیت 
زندگی شــهروندان کمــک می کند، دوم 
باعــث رشــد حــوزه اقتصادی کشــور ما 

می شود. 
در ایــن رابطــه مــا در شــهرداری تهران 

تلاشــمان این اســت کمک کنیم به ایجاد 
بســتر انعکاس توان مندی های داخلی این 
صنعت که یک نمونه آن برگزاری نمایشگاه 

گل و گیاه است.
شــهردار تهران در بخش دیگری از سخنان 
خود گفــت: در کنار فرهنگ ســازی باید با 
استفاده از تبلیغات شــهری شرایط را برای 
بالا بردن سرانه مصرف گل و گیاه در تهران 
فراهم کنیــم. همچنین مهم تریــن اقدام 

ما باید تبدیل شــهر به نمایشگاه گل و گیاه 
باشد.

وی در رابطه با دســتاوردهای جمهوری 
اســلامی ایران در توســعه فضای ســبز 
شــهری افزود: پیــش از انقــلاب تعداد 
پارک های ســطح شــهر تهران ۶۵ عدد 
بود اما ایــن آمار اکنون بــه ۲۳۸۸ پارک 
رسیده اســت، اگــر چــه محدودیت آبی 
در تهــران داریم با این وجــود ما به وضع 
موجود راضی نیســتیم و می توانیم با بهره 
گیری از تکنولــوژی روز دنیــا در زمینه 
آبیاری فضای سبز شــهر تهران را بیش از 

قبل توسعه دهیم.
زاکانی در بخش پایانــی صحبت های خود 
گفــت: ۲۰ هــزار تولید کننــده گل وگیاه 
در کشــور داریم کــه تنها ۲۵۰ تــا از این 
تولیدکنندگان در نمایشــگاه امروز شرکت 

کرده اند. 
در همیــن رابطــه یکــی از طرح هایی که 
مجموعه ســاماندهی ما پیگیر شــد ایجاد 
شرایطی برای عرضه مستقیم گل در تمامی 
معابر شهر اســت تا مردم بتوانند گل و گیاه 
دلخواه خودشــان را در محل زیســت خود 

ببیند و بخرند.
 هم چنین ســاماندهی بازارهــای گل در 
شــهر نیز از اقدامات در دستور کار ماست 
تا بتواننــد تولید کننــدگان در این مراکز 
محصــولات خــود را به درســتی عرضه 

کنند.

 محدودیتی در تولید و فروش نیست

مصرف غیرمنطقی، علت برخی کمبودهای شیرخشک
خریدار  به دنبال برخی اظهارات مبنی بر 
کمبود شیرخشــک در برخی شهرها بویژه 
شهرهای مرزی، تاکید شد که قیمت ارزان 
و در پی آن مصرف غیرمنطقی، علت کمبود 
شیرخشــک نوزادان در برخی شهرها است 
و در مجموع اکنــون محدودیتی در تولید و 

فروش آن وجود ندارد.
مهندس هانی تحویــل زاده - رئیس انجمن 
تولیدکنندگان شیر خشــک نوزاد، درباره 
وضعیت تولید شیر خشک رگولار و رژیمی 
در کشور، گفت: در سال گذشته ۶۰ میلیون 
عدد شــیر خشــک رگولار یا عادی تولید 
کردیم که نسبت به سال ۱۴۰۰، ۲۰ درصد 

افزایش تولید داشتیم.
وی با بیان اینکه به طور مناســبی هم برای 
شیر خشــک ارز دریافت کردیم، گفت: در 
حال حاضر هم موجودی شــیر خشک در 
کشور کافی اســت و در عین حال ظرفیت 
تولیدمان مازاد بوده و کارخانه ها به صورت 
ســه شــیفت کار می کنند. بنابراین بابت 
تأمین شیر خشــک هیچ مشــکلی وجود 

ندارد.
تحویــل زاده دربــاره چرایی کمبود شــیر 

خشک در برخی شــهرها، به ویژه شهرهای 
مــرزی، اظهــار کــرد: در حــال حاضــر 
گزارش هایی مبنی بر کمبود شــیر خشک 
در برخــی داروخانه ها وجــود دارد؛ علت 
کمبود این اســت که از آنجایــی که قیمت 
شیر خشک دستوری است ، قیمت از سوی 
سازمان حمایت از مصرف کننده و سازمان 
غذا و دارو تعیین می شــود و بر این اســاس 
قیمت شیر خشک پایین اســت و از طرفی 
هم مصرف غیرمنطقی شیرخشک در سبد 
خانوار وجود دارد. پیــش از این خانواده ها 
تلاش می کردند که بعد از شــش ماهگی به 
تدریج نوزاد را با غذای سفره آشنا کنند، اما 
اکنون خانواده ها تا دو سالگی هم برای نوزاد 
شیر خشک اســتفاده می کنند و از آنجایی 
که قیمت شیر خشــک ارزان است، خرید 
بیش از حد انجام می دهند و مصرف بالایی 

برای شیر خشک وجود دارد.
وی ادامــه داد: در عین حــال قیمت پایین 
شــیر خشــک جذابیت را برای نشت آن به 
بازار و کشــورهای همســایه بالا می رود. از 
آنجایی که شیر خشــک ایران، ارزان ترین 
شیرخشک دنیا اســت، امکان نشت آن هم 

وجود دارد. به سازمان غذا و دارو درخواست 
اصلاح قیمت را داده ایم که هنوز رسیدگی 

نشده است.
تحویل زاده با بیــان اینکه بــرای رفع این 
مشــکل هر خانواده متناسب با نیازش شیر 
خشــک تهیه کند، گفت: در حــال حاضر 
محدودیتی برای خرید شــیر خشک وجود 
نــدارد. در عین حال ســازمان غــذا و دارو 
رویه ای برای کنتــرل چرخه تولید، توزیع و 

مصرف شیر خشک آغاز کرده است.
وی تاکید کرد: مــردم نگران نباشــند. ما 
به اندازه کافی تولید شــیر خشــک داریم، 
ماده اولیه تولیــد آن را به انــدازه کافی در 
اختیار داشــته و تامین ارز هم شده است و 
شــرایطمان در حوزه تامین شــیر خشک 
خوب است. فقط باید قیمت اصلاح شود که 
مصرف غیرمنطقی و احتمال نشت کاهش 

یابد.
وی درباره تولید ماهانه شــیر خشــک در 
کشــور، گفت: ماهانــه حــدود ۵ میلیون 
شیرخشــک رگــولار و ۱.۵ میلیون شــیر 
خشک رژیمی در کشور تولید می کنیم که 
مصرف واقعــی کمتر از این اســت. مصرف 

شیر خشــک رگولار در ســال حدود ۳۵ تا 
۴۰ میلیون عدد اســت، اما اکنون به دلیل 
مصرف غیرمنطقی آن به ۶۰ تا ۷۰ میلیون 
عدد هم می رســد.تحویل زاده با بیان اینکه 
حــدود ۲۰۰ میلیون دلار ارز بــرای تولید 
شیر خشــک اختصاص می یابد و کمبودی 
از نظر تخصیص ارز نداریــم، گفت: باید بر 
تولید، توزیع و عرضه شــیر خشک نظارت 

شود. اکنون شیر خشک ها کد تی تک دارد 
و قابل رهگیری اســت.وی تاکید کرد: هیچ 
محدودیتی در فروش شــیر خشک نداریم. 
کمبودهایی هم که در برخی شهرها وجود 
دارد، مصرف بی رویه و نشــت به بــازار و به 
کشــورهای همســایه به دلیل پایین بودن 
قیمت است. بر این اســاس درخواست مان 

اصلاح قیمت شیر خشک است.

ایجاد ۲۰ هزار شرکت دانش بنیان تا افق ۱۴۰۴

کاهش سن بلوغ به دنبال سیر تحولات اجتماعی
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تاثیر عملکرد بازیگران بر سریال ها
 پخش این سریال ها ممنوع می شود؟

مجوز پخش برخی سریال های شبکه نمایش خانگی در آستانه انتشار، 
این روزها به دلیل عملکرد برخی بازیگرانشــان در هاله ای از ابهام قرار 

دارد.
این روزها تعداد ســریال های شــبکه نمایش خانگی به بیشترین حد 
خود طی ماه هــای اخیر رســیده و در حالی از ســریال هایی همچون 
»پدرگواردیولا« به کارگردانی ســعید نعمت الله به عنــوان گزینه در 
آستانه پخش در شبکه نمایش خانگی یاد می شــود که  اظهارات اخیر 
یکی از تهیه کنندگان )جواد نوروزبیگی( در قبال پخش ســریال »پدر 
گواردیولا« حاکی از این است که این ســریال برای مجوز پخش با یک 
مشکل بزرگ روبه روســت و آن ممنوع التصویری تعدادی از بازیگران 

اصلی آن است.
با چنین رویکردی، بــه نظر می رســد عملکرد ماه هــای اخیر برخی 
هنرمندان در فضای اجتماعی و مجازی، مجوز پخش برخی ســریال ها 
همچون »پدرگواردیولا« از سوی ســاترا را در هاله ای از ابهام قرار دهد. 
هر چند وزیر ارشــاد پیشــتر در ارتباط با تجربه های مشــابه، عنوان 
کرده بود اینکه یک اثر بنا بر عملکرد یک بازیگر متوقف شــود از سوی 

وزارتخانه ممنوع شده است.
سریال »پدرگواردیولا« به کارگردانی و نویســندگی سعید نعمت الله 
یکی از سریال های در نوبت پخش شــبکه خانگی است که قرار است از 

یکی از پلتفرم های تازه متولدیافته شبکه نمایش خانگی منتشر شود.
با این حال ســازندگان این ســریال که در ابتدا به تهیه کنندگی جواد 
نوروزبیگی وارد مرحله تولید شــد و در ادامه جایــش را به تهیه کننده 
دیگری داد، در حال رفع کردن مشــکل ممنوع التصویری بازیگران این 

سریال هستند تا آن را بخش برسانند.
تبلیغات این سریال به تازگی در فضای مجازی آغاز شده، اما هنوز زمان 

پخش آن اعلام نشده است.
طبق اظهارات تهیه کننده ســابق ســریال »پدرگواردیــولا« حمید 
فرخ نژاد، مهران مدیــری، هنگامه قاضیانی، امیر مهدی ژوله، ســتاره 
اسکندری و مریم بوبانی از جمله بازیگرانی هستند که با مشکل ممنوع 

التصویری مواجه هستند.
هر چند حضور برخــی بازیگران از جمله هنگامه قاضیانی در  ســریال 
»آمستردام« که به تازگی پخش آن در شبکه نمایش خانگی آغاز شده، 
ممنوعیتی در پخش نداشــته است و اولین قســمت این سریال نیز به 

تازگی منتشر شده است.

»سقوط کابل« با بازی الناز شاکردوست متقاضی 
وانه نمایش شد پر

نوید محمودی برای آخرین فیلم خود که حدود دو ســال قبل ساخته 
شده است، درخواست پروانه نمایش اش را ثبت کرد.

 

نیمه  مهرماه ســال ۱۴۰۰ برادران محمودی برای ســاخت یک فیلم 
سینمایی جدید پروانه ســاخت گرفتند که تقریبا همزمان با تحولات 
افغانســتان بود.»ســقوط کابل« بــه کارگردانی نویــد محمودی و 
تهیه کنندگی جمشــید محمودی در خبرهــای ابتدایی »کابل پلاک 
۱۰« نام داشــت و بخش هایی از آن در تاجیکستان ساخته شده است. 
این فیلم ابتدا قرار بود به جشنواره چهلم فجر برسد که با طولانی شدن 
فیلمبرداری، این اتفــاق نیفتاد و حالا پس از دو ســال -طبق آنچه در 
سایت سازمان ســینمایی ثبت شده - ســازندگان این فیلم متقاضی 

دریافت پروانه نمایش آن شده اند. 
الناز شاکردوست و پدرام شریفی از بازیگران اصلی این فیلم هستند که 
به همراه دیگر بازیگران ایرانی، افغانستانی و تاجیک در »سقوط کابل« 

ایفای نقش کرده اند.
نوید محمودی پیش تر فیلم های »رفتــن«، »هفت و نیم« و »مردن در 
آب مطهر« را کارگردانی کرده بود و تهیه کنندگی فیلم های »چند متر 
مکعب عشق«، »شکستن همزمان بیست استحوان« و سریال نمایش 

خانگی »پوست شیر« را برعهده داشته است.

 همراهی الهام پاوه نژاد با سعید پورصمیمی 
در »خوشدلان«

نمایش »خوشــدلان« نوشته ســعید پورصمیمی و کارگردانی پریزاد 
سیف از ۲ خرداد در ســالن ناظرزاده کرمانی تماشاخانه ایرانشهر روی 

صحنه می رود.

به نقل از مشاور رسانه ای گروه، نمایش »خوشــدلان« به عنوان اثری 
کمدی و نوشته ســعید پورصمیمی از چهره های سرشناس تئاتر ایران 
با کارگردانی پریزاد ســیف از دوم خرداد در ســالن ناظرزاده کرمانی 

تماشاخانه ایرانشهر به صحنه می رود.
ســعید خانی تهیه کنندگی »خوشــدلان« را بر عهده دارد و نورالدین 

حیدری ماهر مجری طرح این اثر است.
در این نمایش سعید پورصمیمی، مســعود کرامتی، بهرام ابراهیمی، 
الهام پاوه نژاد، رضا مولایی، پریزاد ســیف، شــاهین علایی نژاد، بهروز 
پوربرجی، علی پویا قاســمی، فرزانه زینتی، شــهاب عباسیان، حامد 
مهدی نژاد، رضا فیض بخش، مریم محبی، سعید محبی به ایفای نقش 

می پردازند.
افســانه قلی زاده طراحی گریم، علی کوزه گر طراحی نور، آرام موسوی 
طراحی لباس، مبین فراهانی طراحی صحنه، ســهیل سریع الاطلاق و 

محمد اصغری موسیقی »خوشدلان« را عهده دار هستند.
دیگر عوامل این اثر نمایشی عبارتند از: مدیر تبلیغات و طراح گرافیک: 
محمد موحدنیا، طراحی و ســاخت تیرز: امید میرزایی، طراح موشــن 
گرافیک: امین ملک زاده، طراحان پوستر: محمد علی سلیمانی و محمد 
موحدنیا، تدوین: ســید میثم میرزایی، عکاس کیارش مسیبی، مشاور 
رســانه: فریبرز دارایی، امور مالی: عطیه رحمانی، دســتیار برنامه ریز: 
شیما مرادی، دســتیار کارگردان: ســعید محبی، منشی صحنه: مریم 

محبی، دستیار صحنه: امین رجبی، امیر طیبی.

قاب

 دومین ســاخته منیر قیــدی، فیلم موقعیت اســت؛ 
چندان به داســتان و روابط انســانی توجه ندارد و در 
تلاش است تا یک کلاژ ســهمگین از یک مخاطره ای 

ملی را به تصویر بکشد.
 دســته دختران فیلم متفاوتی در ســینمای مقاومت 
این سال های ایران اســت. فیلمی که برخلاف بسیاری 
از آثار مشــابه، تمرکز ویژه خود را بر روی هســته ها و 
پیرنگ های روایی قرار نداده و تلاش کرده تا به شکلی 

بصری، از یک فاجعه ملی سخن بگوید.
در دسته دختران، برخلاف بسیاری از آثاری که تلاش 
می شــود تا به واســطه دیالوگ، جریان و عمق فاجعه 
برای مخاطب بازگو شــود، دوربین در بحبوحه میدان 
حضور دارد. بنابراین دومین ساخته منیر قیدی، بیش 
از آن که یک فیلم روایت محور باشــد، یک کلاژ بصری 
دهشــتناک از یک تجاوز نظامی اســت. در این بین، 
اگرچه خط وربط های داســتانی و جنــس رابطه میان 
شخصیت ها، چندان قوام یافته و تابع علت و معلول های 

دراماتیک نیست اما برای صحنه های اکشن 
کار، حســابی فکر شده اســت و مهندسی 
خاصی برای این سکانس های شلوغ تعریف 

شده.
دوربین در این فیلم، گیج نیست و در زوایای 
مختلف، ابهت فضــا را به مخاطــب منتقل 
می کنــد. میزانســن ها، کارشــده و دقیق 

هستند و هارمونی خوبی به سکانس ها می دهند
میزان این هولناکــی البته به دلیل ســوژه فیلم، تنها 
محدود به صحنه های اکشن کار نیست. فعلیت دوربین 
در تصویرگری از زنانی که از طبقات مختلف، پا به جبهه 
جنگ می گذارند و از شــهر خود دفاع می کنند سبب 
شــده تا این فیلم در ســینمای مقاومت کشورمان که 
عموما جنس مردانه ای داشته، به چشم آمده و رسالت 
خود را در برابر زنانی که به درســتی مقاومت کرده اند، 

ایفا کند.
در برابر چنین نگاهی اســت که می توانیم به فیلم حق 

دهیم کــه تمرکز چندانی بر روی داســتان 
نداشته باشــد. در تقارن با میزان اکشن کار 
که تلاش شــد به واقعی ترین شــکل ممکن 
به تصویر کشــیده شــود، جنس رئالیستی 
داستان، بســیار حیاتی بوده، بنابراین شاید 
این خط ســیر کمرنگ داســتانی، به شکلی 
عامدانه برای این فیلم لحاظ شــده تا از ورود 

به جنبه های سوررئال این سوژه جلوگیری شود.
دومین ســاخته منیر قیدی، بیش از هر چیز، محکی 
جدی برای خود اوســت. تقریبا تمامی ســکانس های 
فیلم سنگین است و مهندســی های هوشمندانه ای را 
می طلبند. دوربین در این صحنه ها، گیج نیســت و در 
زوایای مختلف، ابهت فضا را به مخاطب منتقل می کند. 
میزانسن ها، کارشده و دقیق هستند و هارمونی خوبی 
به ســکانس ها می دهند. این مهندســی سبب شده تا 
راکورد بصری قابل قبولی میان ســکانس ها ســنجاق 
شده و یکدستی سیالی در فیلم احساس شود که آن را 

از ریتم نینداخته و صلابت خوبی به اثر بدهد.
در فیلمی که مشــخص اســت دیالوگ و روابط میان 
شــخصیت ها، دایرمدار آثار معمول حــوزه مقاومت 
نیست، می توان تاحدودی به جریان ضدقصه حق داد 
اما آنچه سبب آزار مخاطب می شود، چند بازی عجیب 
اســت که به قواره فیلم نمی نشــیند. بیشترین میزان 
انتقادها هم از مجرای این بازی ها اســت که متاسفانه 
بیشترین خســارات را به فیلم وارد آورده است. به جز 
این مورد که گل درشــت ترین و عجیب ترین خودزنی 
فیلم است، دســته دختران، اثری که است که در اشل 
و نگاهی جدید، توانســته راوی یک تجاوز وحشتناک 
باشد و غنیمت اثر و آورده های آن نیز درست در همین 

نقطه خلاصه می شود.
بنابراین تماشــای فیلم برای کســانی که دوست دار 
صحنه های اکشن نظامی هستند یا به دنبال نگاه های 
جدید در ســینمای مقاومــت می گردنــد، می تواند 

جذابیت های بسیاری به همراه داشته باشد.

دسته دختران

خریدار   تلویزیون تعــداد ۶ تله تئاتر در 
قالب یک بســته هنری تولید کرده که این 
تله تئاترها بعد از گذشــت دو سال هنوز به 
آنتن نرسیده و امکان پخش پیدا نکرده اند. 
این ۶ تله تئاتــر آثــاری از کارگردان های 
مطرح همچون لیلی عــاج، ایوب آقاخانی، 

رضا بهرامی و... هستند.
مسعود ساکت اف، کارگردان تلویزیونی این 
بســته هنری، ضمن اعلام ایــن خبر گفت: 
حدود دو ســال پیــش در زمــان مدیریت 
آقای علی عســگری، رئیس وقت سازمان 
صداوســیما یک ســری محتواها در مرکز 
طرح، برنامه و بودجه صدا و ســیما ساخته 
می شد و رئیس سازمان برنامه ها را به شبکه 

های مختلف می دادند.
 یکی از برنامه ها بســته ای شــامل ۶ تله 
تئاتر بود که مــن کارگــردان تلویزیونی 
این بســته بودم. تهیه کننده اش هم آقای 
احســان نیلی بود. ۶ نمایشی که قبلا روی 
صحنــه رفته بــود، مجموعا بــه کارهای 
تلویزیونی تبدیل و کارهــای قابل دفاعی 
شد. از جمله این نمایش ها می توانم به رگ 
به کارگردانی ایوب آقاخانی با بازی وحید 
آقاپور و اتابک نادری، سگک از رضا بهرامی 
و کجایی ابراهیم بــه کارگردانی لیلی عاج 
اشاره کنم. این نمایش ها را قبلا اجرا کرده 
بودند و مــا دوباره با میزانســن تلویزیونی 

ضبط کردیم.
وی افــزود: در ایــن تغییر و تحــول رئیس 
صداوســیما معلوم نشــد ایــن تله تئاترها 
متعلق به کدام شــبکه اســت. مرکز طرح، 
برنامه و بودجه صدا و سیما هم دیگر برنامه 
ســازی نکرد. این ۶ تله تئاتر، دو سال است 

که در آرشیو مانده است. دو مناسبت هفته 
دفاع مقدس و دهه فجر آمده و رد شده و این 
تله تئاترها پخش نشده اســت. موضوع هر 
۶ کار مقاومت اســت و قابلیت پخش در این 
ایام را دارد. نمایش رگ درباره سه سربازی 
است که زمان رضاشاه مقابل ارتش شوروی 
می ایســتند. یکی از نمایش هــا هم درباره 

بمباران کرمانشاه است.
ســاکت اف با بیان ایــن که الان ســازمان 
صداوسیما تشــنه محتواست اظهار داشت: 
چون این تئاترهــای تلویزیونی در معاونت 
سیما ساخته نشده، کسی آنها را پخش نمی 
کند. مــن پولم را گرفته ام و دســتمزدها را 

پرداخت کرده ام. ولی دوست دارم این آثار 
پخش شود. ساخت شــش تله تئاتر بسیار 
ارزشمند است. چون تلویزیون در چند سال 

اخیر ۶ تله تئاتر تولیدی نداشته است.
وی افزود: هزینه تله تئاتر در مقایسه با خرید 
حق پخش فیلم ســینمایی و سریال گران 
و مخاطب آن کمتر اســت. اما شــبکه های 
بزرگ دنیا وقتی تله تئاتر می ســازند بارها 
آن را پخش می کننــد. در کنار این موضوع 
نمایش نامــه نویس ایرانی کــه بتواند برای 
تلویزیون بنویسد کم اســت. در این سال ها 
بیشتر تله تئاتر خارجی ساخته شده است. 
نمایشــنامه خارجی را ممیزی می کنند و 

شیر بی یال و دم و اشــکم می شود. اما متن 
نمایشنامه ایرانی را نمی شود سانسور کرد. 
مرکز سیمرغ صداوســیما اگر می خواهد به 
ســمت تله تئاتر برود، باید به سمت تولید 

متن برود.
ایوب آقاخانی، کارگــردان نمایش »رگ« 
نیز با اظهار بی اطلاعی از دلیل پخش نشدن 
این تلــه تئاتر گفت: من می دانم مشــخصا 
رگ مــورد توجه دوســتان تلویزیونی قرار 
گرفته است. از بین آن بســته تله تئاتر اگر 
یک کدام امید به پخشش باشد همین یکی 
اســت. ولی برای خود منم ســوال است که 
چرا همین یک مورد هم پخش نشده است. 

یکی از مراکز صداوسیما تعدادی تله تئاتر را 
سفارش داده بود. احتمالا به خاطر جابجایی 
مدیران شبکه ها این تعلل اتفاق افتاده است. 
از ابتدا تکلیف این بسته معلوم نبود که قرار 
است از کدام شبکه پخش شود. برای همین 
احتمالا بســته را نگه می دارنــد تا برای هر 

شبکه ای مناسب دیدند پخش کنند.
وی با یادآوری ایــن نکته کــه آخرین تله 
تئاتری که برای تلویزیون کار کرده آهسته 
با گل سرخ نام داشــته و سال ۱۳۸۴ پخش 
شــده اظهار داشــت: همان تله تئاتر هم با 
تاخیر و اصلاحات پخش شد. بعد از آن دیگر 

هیچ تله تئاتری برای تلویزیون نداشتم.
آقاخانی در پاســخ به این ســوال که رابطه 
تلویزیون با تله تئاتر چگونه اســت توضیح 
داد: این رابطه نه خوب اســت و نه سازنده. 
تلویزیونی ها نه بودجه تخصیص می دهند 
و نه عزمش را دارند که تلــه تئاتر را تولید و 

پخش کنند. 
البته درباره اش خیلی حــرف می زنند. آنها 
باید از مرز حرف عبور کنند و به چرخه تولید 
و برنامه ریزی برسند و برای این قالب جذاب 
جدول پخش ثابت داشــته باشند. مخاطب 
باید به چنیــن پدیــده ای عــادت کند و 

منتظرش باشد.
وی افزود: ســال ها قبل تله تئاتر از شبکه ۴ 
به صورت منظم پخش می شد و سه شنبه ها 
منتظر تماشایش بودیم. تله تئاتر تله موش 
به خاطر مضمون جذاب پلیســی اش بارها 
پخش شد. به هر حال ذات بودن این باکس 
)جدول پخش( در شــبکه چهار امیدبخش 
بود. ولی الان چیزی به اســم تلــه تئاتر در 

تلویزیون نداریم.

دسته دختران؛ یک ضدقصه هارمونیک

کارگردان مستند »بیداری«:

فیلمسازی جنگ نیاز به باور قلبی دارد

خریدار   کارگردان مســتند »بیداری« 
گفت: روایت کــردن فضای خاکســتری، 
لباس های خاکی و اتمســفر جنگ به زبان 
سینما کاری سخت است؛ ساختن اثر درباره 
این موضوعات نیاز به بــاور، آرمانی درونی و 

قلبی دارد.
محمدعلی فارسی در مورد مستند تازه ای 
که این روزها در گیر و دار تولید و ســاخت 
آن است )مســتند بیداری(، بیان کرد: این 
مستند زندگی یک شهید از بچه های لشکر 
ثارالله را روایت می کند که شمایلی متفاوت 
از قرائــت رســمی از بســیجی های دوران 
جنگ دارد. شــهید محمد حسین یوسفی 
الهی در ظاهر، منــش و رفتار متفاوت از این 

حالتی است که در ذهن متبادر می شود.
وی افزود: درواقــع ما در این اثــر به دنبال 
روایت کردن همین تفاوت بودیم. شناخت 
من از این شهید به ســال ۷۲ و زمانی که با 
لشکر ثارالله آشنا شدم باز می گردد. ساختن 
یک مســتند پرتره درباره ایشــان همواره 
در گوشــه ذهنم بود تا درنهایت بعد از سی 
سالی که برای من از شــناختن این شهید 

می گذشــت، بــا حمایت مرکز گســترش 
سینمای مســتند، تجربی و پویانمایی این 
اتفــاق افتــاد.وی افزود: مراحــل تحقیق، 
پژوهش، راســتی آزمایی و یافتن همکاران 
این شــهید چیزی حدود دو سال زمان برد. 
راضی کردن افــراد بــرای مصاحبه کردن 
کار سختی بود. ابتدا چیزی حدود ۸۰ اسم 
داشــتیم که پس از غربالگری به چهل نام از 
نزدیکان این شهید رســیدیم. از میان این 
تعداد افــرادی حاضر به گفت وگو نشــدند. 
بعضی از مصاحبه هــا علیرغــم زمانی که 
گذاشتیم مطلب خاص یا نکته قابل ذکری 
نداشــتند. درنهایت مصاحبه با ســی نفر از 

افراد به نتیجه رسید.
کارگردان سریال مستند مهاجران )۱۳۹۶( 
بیان کرد: برای ســاخت این مستند دنبال 
ســاختاری بودیم که کشــش لازم را برای 
درگیر کردن مخاطب داشــته باشد. چالش 
اصلی برای ساخت چنین آثاری در این است 
که متاسفانه این روزها راجع به هر وجهی از 
ارزش های انقلاب بخواهیم صحبت کرده و 
حرف بزنیم، به دلیل ســو استفاده هایی که 

گاه از این موضوع شده ممکن است مخاطب 
آن را پــس بزند. با وجود همه مســائل، این 
مستندها در تاریخ ثبت خواهند شد. شاید 
یک دوره به ســبب سوء اســتفاده کسانی 
که خود را وابســته به دین می دانند مهجور 
بمانند اما برای همیشــه اینطــور نخواهد 
ماند. برای همین این آثار ساخته می شوند 
تا مخاطب در زمان درســت که به تماشای 

آن نیاز دارد اثر را ببیند.
فارسی در پاسخ به این پرسش که مخاطب 
هدف مســتند بیداری چه کسانی هستند، 
اظهار داشت: من این فیلم را برای تماشای 
نسلی که اصطلاحا به آن نسل Z می گوییم 
ســاختم. نســلی که خود محمد حســین 
یوسفی الهی وقتی همسن آن ها بود، شهید 
شد. امروز این نســل با همه چیز زاویه پیدا 
کرده است و مخاطب من دقیقا همین افراد 
قشر خاکستری هستند که علیرغم چیزی 
کــه در ظاهر به نظر می رســد، درونشــان 
همچنان باورمند اســت و اعتقاداتی دارند، 
مخاطب ما جوان مومن و مذهبی نیســت، 
این قشــر نیازی به تاثیرپذیری از مســتند 
ندارند اما این اثر می تواند به باورمندی قشر 
خاکســتری کمک کند. ارزش هایی که ما 
برای آن انقلاب کردیــم متفاوت از باورهای 
امروز اســت که بسیاری شــان دستکاری 
شده. این مســتند، شــعار نمی دهد بلکه 

پرتره ای درباره یک شهید آرمانگرا است.
کارگردان مســتند معلم )۱۳۸۹( با توجه 
به حس و حال و تغییــر روحیات رزمندگان 
خاطرنشــان کرد: در هر مقطعی از زندگی 
که فاصله بین حیات و مرگ نزدیک شــود، 
انسان خود به خود با معنویت انس بیشتری 
پیدا می کند. این ذات و فطرت بشریت است. 
حتی آدمی که صرفا با دلیــل دفاع از وطن 
به جنگ رفته و اعتقــاد دیگری ندارد، چون 
در زندگی روزمره آن فضای جنگی مرگ را 

دیده و حس می کند، ناگهان باورمندی اش 
تغییر کرده و به معنویتی که فطرتا در وجود 

اوست نزدیک خواهد شد.
وی ادامه داد: در جنــگ، معنویت همچون 
یک ویروس میــان افراد حاضــر پراکنده 
می شود. مهم ترین سرمایه هر انسانی جان 
اوســت اما در فضایی چون جنگ علی رغم 
تمام خطــرات، وجوه زیبای انســانی چون 
صداقت، شرافت و شجاعت پررنگ می شود 
و ناگهان مدینه ای فاضلــه را می بینیم که 
همه همواره به دنبــال آن بودند. در جنگ، 
باورها، آرزوها و آرمان های بشــری عوض 
شده و شــکل قیمتی تری به خود می گیرد. 
آرمان، باید به امری قدســی منجر شــود تا 
پایانی تلخ نداشته باشــد و بشر را به پوچی 
نکشــاند. از این رو اســت که آرمــان برای 
بچه های جوان تر ممکن است صدای پوچی 
را در درونشــان طنین انداز کند. اگر کسی 
اتکا به امور قدسی را از دست دهد سرنوشت 
هولناکی را تجربه خواهد کرد. تلاش ما هم 

تقویت این وجه قدسی و معنوی است.
کارگردان مســتند مجنون )۱۳۹۰( یادآور 
شد: در جبهه و جنگ معجزه ای رخ می دهد 
که کســی که صرفا برای دفــاع از وطن به 
آن جا می رود هم چیــزی در درونش تغییر 
می کند. این موضــوع را هر کســی که در 
جنگ حاضر بوده تعریــف و تایید می کند. 
مثال های بســیاری از این دســت از شهدا 

داریم.
این مستندســاز گفت: برای مثال شــهید 
شیرودی نمونه افرادی اســت که با ورود به 
جنگ فضــای ذهنی اش دچار تغییر شــد. 
روایت کردن فضای خاکستری، لباس های 
خاکی و اتمســفر جنــگ به زبان ســینما 
کاری سخت است. ســاختن اثر درباره این 
موضوعات نیازمند بــاور و آرمانی درونی و 
قلبی است. نمی شود بدون اعتقاد به صرف 

این که ســینما خواندیم برویم و درباره این 
شــهدا فیلم بسازیم. همگن شــدن با آن ها 
اولین اصل از ســاخت چنین آثاری اســت. 
برای همین شــهید آوینی هنگام ســاخت 
مســتندهای جنگی می گفت که متوسل 
به معنا می شــوم و مســتندهای اشــراقی 

می ساخت.
محمدعلی فارسی )۱۳۳۶( دانش آموخته 
رشته کارشناسی سینما - فیلمنامه نویسی 
از دانشکده صداوسیما اســت، وی در طی 
سال های فعالیتش در ســینمای مستند، 
آثــار متفاوتی ســاخته اما نامــش یادآور 
مســتندهای دفاع مقدس و گروه »روایت 
فتح« است.فارســی در زمره فیلمســازانی 
اســت که ســاخت فیلم را بــا دوران دفاع 
مقدس آغاز کرد و هرچند در ابتدا علاق مند 
به حوزه عکاسی بود اما در جبهه های جنگ 
دوربیــن به دســت گرفت و مســتندهای 
بســیاری درباره جنگ ساخت. فارسی پس 
از شهادت آوینی در بهار سال ۷۲ مسئولیت 
معاونت تولید موسسه روایت فتح را تا سال 

۸۱ عهده دار شد.
وی در کارنامــه خود آثــار گوناگونی چون 
مهاجران، گلســتان آتش، شــلمچه، ماه و 
خورشــید، ســراب ۲، تصویرگران جنگ، 
پایان انتظــار، قصه های جنــگ، غواصان، 
کبوتــران امید، حقیقت گمشــده، فانوس 
رو به باد، رســتاخیز، خلــوت دل، معلم و ... 
را به ثبت رسانده است.فارســی این روزها 
مشغول تولید مستند تازه اش با نام بیداری 
درباره شهید یوســفی الهی است. شهیدی 
که به گفته فیلمســاز، زندگــی و ظاهرش 
به جوان های امروز شــبیه تر بوده تا تصویر 
کلیشه ای که از شهدا در ذهنمان ثبت شده 
اســت. بیداری این روزها روی میز تدوین 
قرار دارد و محمدعلی فارســی کارگردان و 
مهدی فارسی تهیه کننده این مستند است.
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میدان

ملی پوش شــنای ایران پس از رکوردشــکنی و کسب 
ســهمیه مســابقات جهانی ژاپن، گفت: نســبت به 
فوتبالیست ها جایگاه ما خیلی متفاوت است. تمرکز ما 
باید روی تمرین باشــد تا بتوانیم نتایج خوبی بگیریم، 
اما گاهی اوقات مشکلات مالی، تمام زندگی و ورزش ما 

را بهم می ریزد.
هومر عباســی در خصوص کســب ورودی مسابقات 
جهانی ژاپن، اظهار داشت: مســابقات ترکیه که برای 
کسب ورودی جهانی بود، حدودا یک ماه پس از آخرین 
مرحله لیگ کشورمان برگزار شــد. خیلی سریع برای 
آن آماده شدیم و وقت کافی نداشــتیم. برای اینکه به 
این مسابقات راه پیدا کنیم، باید رکوردهایی را به ثبت 
می رســاندیم که از ایران ۶ نفر در این رکوردزنی موفق 
بودند و برای این مسابقات اعزام شدند. حالا که سهمیه 

مســابقات جهانی ژاپن را داریم، باز هم زمان 
زیادی برای تمرین در اختیار ما نیســت ولی 
اگر بیشتر حمایت  شویم و تجهیزات و هزینه 
مورد نیاز تامین شود، به طور قطع می توانیم 

به فینال مسابقات جهانی راه پیدا کنیم.
ملی پوش شــنای ایران درمــورد وضعیت 
تمرین های شــناگران در ایران عنوان کرد: 

با کمترین حمایت ها توانســتیم به مســابقات جهانی 
برسیم و قطعا با توجه بیشــتر، جایگاه های بالاتری را 
نیز کسب می کنیم. من در اســتخر خصوصی تمرین 
می کنم و بیشتر هیئت های اســتانی حتی یک استخر 
هم ندارند. فدراســیون شــنا و هیئت  اســتان در حد 
توان خودشــان از ما حمایت می کنند اما تجهیزات و 
زیر ســاخت کاملی در اختیار نداریم که بتوانیم سطح 

تمرینات را بالا ببریم.
وی با اشــاره به وضعیت مالی شــناگران، 
گفت: خوراک، مکمــل و تجهیزات، هزینه 
بسیار بالایی دارد. درست است که خانواده 
حمایت کامل از مــا دارد اما ایــن روزها از 
نظر مالی انتظار بیشــتری از فدراســیون 
و مســئولین ورزشــی داریم. سختی های 
موجود هیــچ وقت باعث نشــده کــه از ادامه ورزش 
حرفه ای کناره گیری کنم و همیشــه به خاطر عشقم 

به شنا، در این ورزش بودم.
عباســی با انتقاد بــه تبعیض بیــن فوتبــال و دیگر 
رشــته های ورزشــی خاطرنشــان کرد: نســبت به 
فوتبالیست ها خیلی جایگاه ما متفاوت است. تمرکز ما 
باید روی تمرین باشــد تا بتوانیم نتایج خوبی را کسب 

کنیم اما بعضی اوقات درگیری های مالی تمام زندگی 
و ورزش ما را بهم می ریزد. سن رشته شنا نهایتا تا ۲۸-

۲۹ سالگی اســت و ما زمان زیادی نداریم تا موفقیتی 
که باید را کسب کنیم. ای کاش تمام ورزش ها را با یک 
چشــم نگاه می کردند و تمام ورزشکاران در یک سطح 
بودند. در رشــته شــنا در بازی های المپیک و آسیایی 
مدال های زیادی توزیع می شود و اگر به آن توجه شود، 

نتیجه بسیار عالی خواهیم داشت.
وی افزود: نمی گویم که فقط به ورزش ما توجه شــود 
ولی خیلی ساده می توان نتیجه گرفت که اگر رشته ای 
با حمایت اندک می تواند، سه ورودی مسابقات جهانی 
را بدســت بیاورد، قطعا اگــر به ورزشــکارانش توجه 
بیشــتری کنیم، مدال های رنگارنگی هم از آن بدست 

می آید.

دارنده مدال های طلا و نقره المپیک، با بیان اینکه اعزام 
نفرات برتر مســابقات قهرمانی کشــور به رقابت های 
آسیایی کار ارزشــمندی بود، گفت: مشکلات بدنی و 

روحی و روانی بچه ها عامل اصلی نتایج تیم ملی بود.
کمیل قاســمی دربــاره انتخابش به عنــوان مدرس 
اتحادیه جهانی کشــتی، اظهار کرد: بواســطه حضور 
در کمیســیون ورزشــکاران اتحادیه جهانی کشتی 
و ارتباطی که با مســئولان این اتحادیه داشــتم، این 
پیشنهاد به من داده شــد تا به عنوان مدرس با اتحادیه 
جهانی همکاری کنم. من هم دیدم فرصت خوبی است 
و می توانم در کنار کار مربیگری، تدریس کشتی را در 

کشورهای مختلف دنبال کنم.

پرافتخارترین ســنگین وزن کشتی ایران، 
افزود: در همین رابطه نیز بــرای اولین بار از 
سوی اتحادیه جهانی کشتی به کشور تایلند 
دعوت شــدم و به همراه ۲ مــدرس دیگر در 
داوری و کشتی در سمینار این کشور شرکت 
کردیــم. در تایلنــد ۵ روز برنامــه تدریس 
داشــتیم که صبح ها به صورت تئوری و بعد 

از ظهر ها هم عملی بود.
وی با اشاره به تجربه جدید در سمت مدرسی اتحادیه 
جهانی کشــتی، گفت: شــرایط متفاوتی از زمانی که 
کشــتی می گرفتم را تجربه می کنــم و امیدوارم این 
تجربه جدید در نهایت باعث شــود به کشتی کشورم 

کمک کنم و بتوانم به نفع کشــتی ایران گام 
بردارم.قاسمی خاطرنشــان کرد: چند روز 
پیش حکم قطعی مدرســی اتحادیه جهانی 
کشتی برایم صادر شــد و از این پس باید در 
کشــورهای مختلف طبق برنامــه اتحادیه 

جهانی به عنوان مدرس کشتی حاضر شوم.
دارنده مدال های طــلا و نقره المپیک و نقره 
جهان در ســنگین وزن کشــتی آزاد، درباره ارزیابی 
خود از نتایج ضعیف تیم ملی کشــتی آزاد در مسابقات 
قهرمانی آسیا، گفت: در مورد مســابقات آسیایی ابتدا 
باید بگویم یک کار خوب توسط فدراسیون و کادر فنی 
تیم ملی انجام شد و این بود که نفرات نخست مسابقات 

قهرمانی کشور بدون هیچ حرف و حدیثی به این رقابت 
ها اعزام شدند که کار ارزشــمندی بود و این کار قطعا 
باعث ایجاد انگیزه در بین کشــتی گیران جوان و رشد 

کشتی ما خواهد شد.
وی ادامه داد: متاســفانه نتوانســتم همه کشتی ها را 
ببینم اما چند مبارزه ای که از بچه ها دیدم مشکل بدنی 
و روحی در آن ها مشهود بود. علی رغم اینکه تیم جوان 
بود و چند نفر از بچــه ها اولین بار بــود که یک میدان 
بین المللی را تجربه می کردند امــا بچه های باتجربه 
تیم ملی هم که سابقه حضور در رویدادهای مختلف را 
داشتند نتوانستند در این مســابقات نتایج قابل قبولی 

را کسب کنند. 

شنا

کشتی

خریدار  گادوین منشــا در روز درخشان 
خود ضمــن تاثیرگــذاری در پیروزی مس 
رفســنجان یک رکورد جاودانه را خلق کرد 

که بعید است کسی بتواند آن را بشکند.
 گل های زودهنگام در همه جای دنیا بسیار 
مورد توجه قرار می گیرند؛ وقتی هنوز سلام 
گزارشگر به بینندگان تلویزیونی تمام نشده 
و توپ وارد دروازه یک تیم می شــود، وقتی 
هنوز داور ســوت را از دهان خود درنیاورده 
و در دســت نگرفته و وقتی هنوز هیچ کس 
انتظارش را ندارد، ناگهان تــوپ در فاصله 
چند ثانیه وارد یکی از دروازه ها می شــود و 

یک اتفاق ویژه رقم می خورد.
فوتبال ایــران در طول تاریخ از این دســت 
گل های ســریع در لیگ برتر زیــاد به خود 
دیده اســت؛ گل هایــی که هرکــدام برای 
زننده آن و البته هواداران یک تیم خاطرات 
شیرینی را به یاد می آورند. مهاجمان هم به 
واسطه به ثمررساندن این گل ها نام شان در 
طول تاریخ باقی می مانــد و رکوردی خلق 
می کنند که شــاید تا مدت زیادی کســی 

نتواند آن را بشکند.
چنیــن اتفاقــی در بــازی ملــوان انزلی و 
مــس رفســنجان بــرای گادوین منشــا 
مهاجم نیجریه ای نارنجی پوشــان رخ داد. 
امیرسامان سلطانی داور وسط این بازی که 
سوت شــروع را به صدا درآورد، چند ثانیه 
کافی بود تا مس رفســنجان توسط منشا به 
سریع ترین گل تاریخ لیگ برتر ایران دست 
یابد. بازیکنان نارنجی پوش با ۳ پاس توپ را 
به مهاجم نیجریه ای ســپردند و او با شوتی 
سرضرب و زیبا در ثانیه ۸ برای مس گلزنی 

کرد و رکورد ویژه ای را به نام خود ثبت کرد.
در این صحنه بعد از شــروع بازی، توپ بلند 
ارســالی داخل محوطه جریمه با یک پاس 

کات بک خوب از ســوی فــراز امامعلی به 
منشا رســید و او در ثانیه ۸ بازی گلزنی کرد 
و تیمش را پیش انداخت. مسی ها برای این 
گل فقط ۴ ضربه به توپ زدند تا با یک اتفاق 
ویژه به گل برســند. از این گذشته ضربه ای 
که منشا به توپ زد، در نوع خود دیدنی بود. 
او در حالی که فاصله نسبتا زیادی با دروازه 
داشت، با دید مناسب توانســت تور دروازه 
ایمان صادقی را به لرزه در آورد. منشایی که 
امسال مورد انتقاد بســیاری از کارشناسان 
قرار گرفته حالا با ایــن گل زودهنگام و زیبا 
و البته گل دیگری که در بازی با ملوان به ثمر 
رســاند، بار دیگر مورد توجه و تمجید قرار 

گرفته است.
منشا حالا با گلزنی در ثانیه ۸ مسابقه ملوان 

و مس رکــورددار ســریع ترین گلزن تاریخ 
لیگ برتر ایران است. اما جالب است بدانید 
که ایــن رکورد تا پیــش از ایــن در اختیار 
غلامرضا رضایی بود. مهاجم شیرازی که در 
لیگ یازدهم یکی از خوب های پرسپولیس 
بود، در بازی با فجرسپاســی تیم سابق خود 
در ثانیه ۱۰.۱۵ سریع ترین گل تاریخ لیگ 

برتر را به نام خود ثبت کرده بود.
 رضایی در لیگ دهم مقابل شــاهین بوشهر 
در دقیقه یک بــرای پرســپولیس گلزنی 
کرده بود و رکورددار ســریع ترین گل تاریخ 
پرسپولیس در لیگ شــده بود و چندی بعد 
در لیگ یازدهــم این رکــورد را ارتقا داد و 
ســریع ترین گل تاریخ لیگ برتر را زد و حالا 
گادوین منشا بعد از ۱۱ ســال آن را به خود 

اختصاص داده است.
نیمه اول دیدار تیم های سپاهان و گسترش 
فولاد از هفته هفدهم رقابت های لیگ برتر 
در حالی ۲ بر صفر به ســود تیم اصفهانی به 
ثمر رسید که محمدرضا خلعتبری، به نظر 
می رسد مهاجم سپاهان ســریع ترین گل 

تاریخ لیگ برتر را به ثمر رسانده باشد.
البته چون اســکوربورد ورزشگاه خراب بود 
و تلویزیون نیــز زمان بــازی را درج نکرده 
بود، خبرنگاران برای زمان دقیق گل به ثمر 
رسیده خلعتبری، دچار مشکل شدند که با 
بررسی دوباره فیلم مشخص شد این گل در 

ثانیه ۱۱ به ثمر رسیده است.
در لیگ ســیزدهم محمدرضا خلعتبری 
هم با پیراهن سپاهان یک گل زودهنگام 

به گســترش فــولاد زد اما رکــورددار 
نشــد. مهاجــم باتجربه فوتبــال ایران 
کــه همچنان در لیــگ برتر بــا پیراهن 
آلومینیوم حضــور دارد، در آن بازی در 
ثانیه ۱۱.۴۴ دروازه گســترش فولاد را 
باز کرد و حالا با گلزنی منشا در رده سوم 
رده بندی زننده سریع ترین گلزنان لیگ 

قرار گرفته است.
در جدول رکوردداران ســریع ترین گل در 
لیگ برتر شــهریار مغانلــو، دارکو بیدوف، 
فرزاد حاتمــی و ابراهیم تــوره در رده های 

بعدی قرار گرفته اند.
جالب اینکــه عنوان ســریع ترین گل تمام 
ادوار رقابت های سراســری باشــگاه های 
کشــور متعلق به هادی عبدالله زاده بازیکن 
ابومسلم بود که در سال ۷۸ در ثانیه ۹ برابر 
ایرسوتر نوشهر به ثمر رساند و حالا رکورد او 
نیز توسط گادوین منشا شکسته شده است.

رده بندی سریع ترین گل های تاریخ 
لیگ برتر به شرح ذیل است:

۱-گادوین منشا)مس رفســنجان(- ثانیه 
۸.۹۳ به ملوان انزلی

ثانیه  ۲-غلامرضا رضایی)پرســپولیس(- 
۱۰.۱۵ به فجرسپاسی

۳-محمدرضا خلعتبری)ســپاهان(- ثانیه 
۱۱.۴۴ به گسترش فولاد

۴-شهریار مغانلو)سپاهان(- ثانیه ۱۳.۶۰ 
به مس رفسنجان

۵-دارکو بیدوف)ذوب آهن(- ثانیه ۱۴.۸۴ 
به نساجی

۶-فرزاد حاتمی)تراکتور(- ثانیه ۱۷.۵۶ به 
شاهین بوشهر

۷-ابراهیم توره)سپاهان(- ثانیه ۲۲.۲۰ به 
شاهین بوشهر

ملی پوش شنا: مشکلات مالی برنامه های ما را بهم می ریزد

عامل ناکامی کشتی آزاد در رقابت های آسیایی از نگاه کمیل قاسمی

 توفیقی که اجباری بود

وف و غفور از تیم ملی به یک دلیل مشترک خداحافظی معر
خریدار   سعید معروف و امیر غفور سال ها 
برای تیم ملــی افتخارآفرینــی کردند و در 
نهایت تصمیم به خداحافظــی از تیم ملی 
گرفتند. جالــب اینکــه خداحافظی این ۲ 
بازیکن از تیم ملی در یک نکته مشترک بود.

پــس از حــذف تیــم ملــی والیبــال از 
المپیک توکیو، ســعید معروف در پســتی 
اینستاگرامی اعلام کرد که از بازی های ملی 
خداحافظی می کند. ایــن خداحافظی او با 
تحلیل ها و نظرات مختلفی روبرو شد. در آن 
زمان عده ای گفتند که او باید همچنان برای 
تیم ملی به میدان می رفــت و عده ای دیگر 
هم اعتقاد داشتند که این بازیکن باید زودتر 

از این ها از تیم ملی خداحافظی می کرد.
معــروف هیچــگاه دلیل مشــخصی برای 
خداحافظی اش از تیم ملی اعــلام نکرد؛ تا 
اینکه وی در برنامه ای اینترنتی در خصوص 
این مســئله صحبــت کــرد. وی گفت که 
هدفش از خداحافظــی از تیم ملی این بوده 
که قبل از کنار گذاشــته شــدن، خودش 
کنار برود.با ایــن حال معروف به واســطه 

شخصیتی کاریزماتیکی که دارد همچنان 
مــورد توجــه طرفدارانش اســت و همین 
مسئله باعث شده آنها امیدوار به بازگشت او 
به تیم ملی باشند.دیگر بازیکن نسل پیشین 
تیم ملی که بــه تازگــی از بازی های ملی 
خداحافظی کرد امیر غفور اســت. بازیکنی 
که در فصل گذشته لیگ برتر والیبال همراه 
با تیم شــهداب توانســت قهرمانی در این 
رقابت ها را برای اولین بــار تجربه کند پس 
از دعوت به تیم ملی ترجیــح داد که به این 

دعوت پاسخ منفی بدهد.
بهروز عطایی، سرمربی تیم ملی در نشست 
خبری خود که چندی پیش برگزار شــد در 
خصوص خداحافظی ایــن بازیکن گفت: با 
غفور قبل از فینال لیگ برتر صحبت کردم. 
او اعتقاد داشــت بازیکنی کــه از تیم ملی 
فاصله گرفته و دوباره به این تیم برمی گردد 

معمولا موفق نخواهد شد.
خداحافظی معروف و غفور از بازی های ملی 
در یک مورد شــباهت دارد و آن هم ترس از 
خراب شــدن خاطراتی کــه از آنها در ذهن 

مردم مانده، است. معروف صادقانه گفت که 
نمی خواســته کنار گذاشته شود و غفور هم 
از بازگشت ناموفق خود هراس داشته است. 
این مســئله را حتی می توان در کنار رفتن 
محمد موسوی پیش از رقابت های قهرمانی 
جهانی جستجو کرد. او در آن زمان وضعیت 
مناســبی به لحاط آمادگی فنی و جسمانی 
نداشــت و به نظر می رسد همین موضوع در 
تصمیمش بــرای کناره گیــری از تیم ملی 

تاثیر زیادی داشت.
خداحافظی بازیکنانی که سال ها برای تیم 
ملی بازی کرده اند و خاطرات زیادی از آنها 
ثبت شــده معایب و مزایایی دارد. از طرفی 
عدم حضور آنها در تیم ملی باعث ایجاد یک 
گپ و خلاء شــد. چرا که مربیان خارجی که 
ســال ها هدایت تیم ملی را بر عهده داشتند 
به بازیکنان جوان میــدان نمی دادند و این 
مسئله باعث شد نسل پیشین تیم ملی فاقد 
هیچ پشــتوانه ای باشــد؛ اما از طرفی دیگر 
دور گذشــته رقابت های لیگ ملت ها نشان 
داد بازیکنانــی کــه دارای کمترین تجربه 

بین المللی بودند همان نتایجی را کســب 
کردند که در دوره ســعید معــروف، محمد 
موســوی، امیر غفور ، عادل غلامــی و .... به 

دست آمده بود.
با این اوصاف باید تا حدود زیادی به معروف 
و غفــور در خصــوص تصمیم شــان برای 

خداحافظی از تیم ملــی حق داد؛ چرا که در 
همین یکی دو ســال اخیر بازیکنانی به تیم 
ملی دعوت شــدند که به لحاظ فنی چیزی 
از این بازیکنان کمتــر ندارند. والیبال ایران 
معدنی از استعداد است که کافی ست به آنها 

توجه و از همه مهمتر اعتماد کرد.

در دیدار سفیر ایران در چین با وزیر ورزش و جوانان مطرح شد
سجادی: تعامل ایران با چین صنعت ورزش را 

پویاتر خواهد کرد
 وزیر ورزش و جوانان گفــت: ورزش در حال حاضر به یک صنعت بزرگ 
در دنیا تبدیل شــده که از این نظر تعامل با چین ایــن صنعت را پویاتر 
خواهد کرد. محســن بختیار ســفیر ایران در چین با حضور در وزارت 
ورزش و جوانان با ســیدحمید ســجادی وزیر ورزش و جوانان دیدار و 
گفت  وگو کرد.ســیدحمید ســجادی در این دیدار بــا تاکید براین که 
تعامل با چین علاوه بر حوزه ورزش می تواند در حوزه جوانان نیز باشــد 
اظهار داشــت: حدود ۴۵۰۰ سمن در کشــور داریم که این سمن ها را 
دائما رصد می کنیم و می توانیم تعامل لازم با کشور چین در بخش های 

اشتغال، ازدواج و توریسم داشته باشیم.
وی یادآور شد: دیدگاه سفیر چین درخصوص توسعه ورزش و تعامل با 

کشور چین بسیار ارزشمند است.
سجادی افزود: ورزش درحال حاضر به یک صنعت بزرگ در دنیا تبدیل 

شده که از این نظر تعامل با چین این صنعت را پویاتر خواهد کرد.
وزیر ورزش ادامه داد: می توانیم در قالب کار فرهنگی یک نمایشگاه در 
جریان بازی های آسیایی از دستاوردهای ورزشــی، فرهنگی و هنری 
ایران برگــزار کنیم. در جریــان برگزاری المپیک توکیــو و بازی های 
کشورهای اســلامی در ترکیه، برگزاری این نمایشگاه بازخورد خوبی 
داشــت و اســتقبال خوبی از آن صورت گرفت.محســن بختیار سفیر 
کشــورمان در چین نیز در این دیدار با اشــاره به برگــزاری بازی های 
آســیایی در این کشور اظهار داشت: بازی های آســیایی در پیش است 
و رویداد بسیار مهمی در قاره آسیا محســوب می شود. تلاش می کنیم 
که همکاری لازم را بــا وزارت ورزش، کمیته ملی المپیک و کمیته ملی 
پارالمپیک داشته باشیم و امیدوارم یک رویداد موفق برای ایران باشد و 

کاروان ایران دست پر از این مسابقات بازگردد.
وی افزود: سفارت ایران و سرکنســولگری شانگهای آمادگی لازم برای 
همکاری با کاروان ورزشی ایران را دارد و امیدوارم بتوانیم با تلاش همه 
دست اندرکاران و ملی پوشــان رشــته های مختلف جایگاه خوبی در 

بازی های آسیایی به دست آوریم.
بختیار خاطرنشــان کرد: چین یــک ابرقدرت در دنیــا در حوزه های 
مختلف است. ظرفیت هایی که این کشــور در حوزه های مختلف دارد 
نیز گواه این موضوع اســت. مراودات ایران با این کشور در حوزه ورزش 
می تواند به رشد و ارتقای ورزش ایران کمک کند. ورزش در کشور ما از 
جایگاه خاصی برخوردار است و تعامل با کشور چین می تواند در توسعه 

ورزش ایران تاثیر داشته باشد.

ســفیر ایران در چین اظهار داشــت: علاوه بر این کــه در حوزه ورزش 
می توانیم تعامــل را با چین جلو ببریم دربخش جوانــان نیز این تعامل 
را می توانیم داشــته باشــیم. چین تجارب ارزنده ای در حوزه جوانان و 

اشتغال آفرینی دارد که باید از آن استفاده کنیم.

وش باشگاه استقلال  واقعیت ماجرای فر
 به چینی ها مشخص شد

به نظر می رســد خرید باشگاه اســتقلال توسط یک شــرکت چینی 
با واقعیت فرســنگ ها فاصله داشته باشــد چرا که عملا امکان چنین 
انتقالی وجود ندارد. تیم های اســتقلال و صنعت نفت آبادان روز جمعه 
در هفته بیست و هشتم لیگ برتر باشــگاه های ایران روبروی یکدیگر 
قرار گرفتند.این مسابقه با تساوی یک بر یک به پایان رسید تا امیدهای 

آبی پوشان تهرانی برای دفاع از عنوان قهرمانی کاهش پیدا کند.
این بازی با یک اتفاق و حاشــیه بزرگ بر روی سکوها همراه بود، اتفاقی 
که باعث شد درباره خرید اســتقلال حرف و حدیث های زیادی مطرح 
شــود.یک فرد چینی که نماینده یک شــرکت دولتی کشورش بود در 
جایگاه ویژه حاضر و به تماشای این مســابقه پرداخت . او در مصاحبه  با 
نمایندگان رسانه های گروهی اظهار داشــت که به دنبال خرید باشگاه 
استقلال است و قصد دارد برای آغاز مذاکرات از زیرساخت های فوتبال 
ایران دیدن کند.این فرد چینی ادعاهای دیگری را هم مطرح کرد: قرار 
است پیشینه باشگاه استقلال را بررسی کنیم و می دانیم که این باشگاه 
تاریخچه فوق العاده ای دارد و ۲ قهرمانی در لیگ قهرمانان آسیا بدست 
آورده اند. استقلال پتانســیل زیادی دارد تا بتوانیم در این تیم سرمایه 

گذاری کنیم.
پیگیری ها حکایت از این دارد تمام ادعاها و اخبار مطرح شــده درباره 

خرید باشگاه استقلال توسط شرکت چینی به دور از حقیقت است.
یکی از مدیران ارشد باشگاه اســتقلال در این باره به ایرنا گفت:چنین 
درخواســتی نه به صورت مکتوب و نه به صورت شــفاهی به باشــگاه 
اســتقلال اســت و از آن بی خبر هســتیم. طبق قوانین باشــگاه های 

استقلال و پرسپولیس به شرکت های خارجی واگذار نخواهد شد.
با توجه به این اظهارنظر فروش باشگاه استقلال می تواند ادعایی کذب 

در نظر گرفت؛ چرا که طبق قوانین امکان چنین انتقالی نیست.

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قزوین
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 

ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
شناسه آگهی:1489366

برابر رای شــماره 140260309068000231 مورخ 1402/01/26 پرونده کلاسه 
1401114409068000455 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه 
دو قزوین  تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محمود علی رســتمی به شناسنامه 
شماره3 کد ملی 4372015968 صادره از خدابنده سهرورد فرزند فتاح در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت 149/75 متر مربع پلاک شماره 5 اصلی واقع در قزوین 
بخش 5 حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین خریداری مع الواســطه از علی میرزا اقاسی 
تائید و محرز گردیده اســت.لذا به منظور اطلاع عموم مراتــب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
 انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول:1402/02/17
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/03/01

م . الف 192
فرح معینی – رئیس ثبت اسناد و املاک 

آگهی مفقودی
برگ سبز ســواری چری تیپ CVT_ARRIZ05مدل 1395رنگ ابی 
متالیک به شــماره موتور MVME4G15BABG002132وشاســی
NATFCANHVG1001762وشهربانی ایران 54_588ن 58به نام 

سارا مسعودی مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد.
یزد



محمدرضا  مومنــی  اصفهان-مریم 
ابراهیمی  مدیرکل آموزش و پرورش استان 
اصفهان در نشســت خبری که به مناسبت 
هفتــه گرامیداشــت مقام معلم بــا حضور 
اصحاب رسانه برگزار شــد، گفت:۴۲ سال 
از شهادت شــهید مطهری می گذرد، و بنا به 
توصیه های ایشان ، ابتدا باید به پرورش فکر 
و اندیشه توجه شــود که در این راستا اگر به 
اندیشه توجه شود، در ادامه آموزش نیزمورد 
توجه قرار می گیرد ،اما این سال ها آموزش و 
تئوری محوری اصل شــده و باید تلاش کرد 

بر اساس سند تحول این موضوع تغییر کند.
وی در ادامه بیان کرد: در کشــور بیش از ۳۶ 
هزار دانش آمــوز و ۵ هزار معلم شــهید و در 
استان بیش از ۵هزار و ۶٠٠ دانش آموز و ۳۴٠ 

معلم شهید داریم .
مدیرکل آموزش و پرورش اســتان اصفهان، 
در مورد اهمیت توجه به رســانه های داخلی 
گفت: رسانه  شاخصه توسعه یافتگی است و 
جامعه ای که رسانه ها با لکنت زبان صحبت 

کنند با توسعه یافتگی فاصله دارند.
وی افزود: مردم مطالباتی دارند اگر رســانه 
خــوب اطــلاع رســانی کنند مســئولان 

می توانند رسیدگی کنند؛
دشمن تلاش می کند یاس در جامعه را زیاد 
و نوجوان و جوان ما را ناامید کند اما در مقابل 

رســانه های داخلی باید امیــد آفرینی را در 
جامعه گسترش دهند.

مدیرکل آموزش و پرورش استان اصفهان ، در 
ادامه اظهار داشت: اتفافات خوب در آموزش 
و پرورش باید منعکس شود، و مطالبه گری 
هم ضروری است اما معتقدیم اگر رسانه ها به 
آموزش و پرورش یک استان یا کشور کمک 
کنند ســایر نهادهای دیگر نیز به رســالت 
اجتماعی و وظایــف آموزش آگاهی خواهند 

یافت.
ابراهیمی گفت: ورودی آمــوزش و پرورش 
در دو مرحلــه آزمون اســتخدامی ابتدایی 
و متوســطه انجام می شــود که برای مقطع 
ابتدایی در اســتان اصفهان هزار و ۶۷۱ نفر 
و برای متوســطه نیز حــدودا همین میزان 

خواهد بود.
وی در ادامــه تصریح کرد: اســتان اصفهان 
درحال حاظر با کمبــود ۱۲ هزار معلم روبرو 
است و هزار و ۶۷۱ نفر برای ابتدایی و همین 

تعداد برای متوسطه نیز خواهد بود.
ابراهیمی در ارتباط با نیروهای خرید خدمت 
گفت: ۴ هزار و ۳٠٠ نفر نیروی خرید خدمت 
داریم که اکثر آن ها در آزمون اســتخدامی 
شــرکت کردند و برای آن ها منع رشــته ای 

مطرح نبود.
وی در ارتبــاط با وضعیت فضــای فیزیکی 

مدارس گفت: در حال حاضر با کمبود مواجه 
هستیم اما دولت و خیران به این امر توجهی 
ویژه دارند، از زمان آغاز دوره جدید، میانگین 
کلنگ زنی مدارس بیش از ۲/۵ کلاس در روز 
بوده اما همچنان با این چالش مواجه هستیم 
و یکی از مهم ترین دلایل این امر، مهاجرت به 

شهر و استان اصفهان است .
محمد رضا ابراهیمی ضمن اشــاره به سند 
تحول،افزود: ۱۲ سال اســت که از تصویب 
ســند تحول بنیادین می گذرد امــا یکی از 
مطالبات رهبر انقلاب اجرای جدی این طرح 
است و در این راستا در تلاش هستیم نیروها، 
آموزش هــای لازم برای مــدارس تحولی را 

ببینند.
وی در مورد رتبه بنــدی معلمان، گفت: ۴۷ 
هزار نفر از معلمان اســتان اصفهان مشمول 
رتبه بندی شدند که حدود ۳۲ درصد نسبت 
به رتبه بندی خود اعتراض داشــتند، که در 
ســایت مربوط به این رتبه بنــدی، مدارک 
خود را بارگزاری، نمودنــد. و این رتبه بندی 
مواهب بســیاری دارد و از ســال های پیش 
اعتقاد داشــتیم معلم کارمند نیست و باید 
جزو هیئت علمی محسوب شود و مهمترین 
حُســن نظام رتبه بندی معلمان همین امر 

است.
مدیرکل آموزش و پرورش اســتان اصفهان 

در ادامه افزود: پس از ده سال در سال ۱۴٠٠ 
اختصاص واریز ســرانه برای اولین بار در این 

دولت اتفاق افتاده است.
ابراهیمــی با اشــاره به شــرایط ثبــت نام 
،افزود:گرفتن وجه به عنوان شــرط ثبت نام 
شرعا و قانونا خلاف است و اگر فردی به واسطه 
بی پولی از خدمــات اجتماعی بی بهره بماند 
تخلف اســت اما از طرفــی باید اولیــا را به 

مشارکت تشویق کرد.
وی در ارتبــاط با چالش نیروی انســانی در 
استان اصفهان، افزود: به دلیل برخی از ترک 
فعل ها در پذیرش نیروی دانشگاه فرهنگیان 
با کمبــود مواجه بودیم و در این راســتا قرار 
بود ســالانه ۲۵ هزار جذب از طریق دانشگاه 
فرهنگیان داشــته باشــیم که در سال های 

مختلف به این امر بی توجهی شد.

 بوشهر – هادی مینایی پور  مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان 
بوشهرگفت:۲٠٠ روستای استان بوشــهردر پوشش طرح کاهش تنش آبی 

قرار گرفتند
ابوالحسن عالی در گفت و گو با خبرنگاران اظهار کرد: یکی از برنامه های مهم 
وزارت نیرو و دولت سیزدهم رساندن آب ســالم بهداشتی و تامین آب پایدار 

مناطق محروم و روستایی است.
وی بیان کرد: یکی از اهداف این طرح کاهش تنش آبی است که در سال ۱۴٠٠ 

در استان بوشهر برای ۴۳ روستا با اعتبار ۹٠ میلیارد تومان آغاز شد
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر با اشاره به اینکه در حال حاضر 
تعداد روستاهای مشمول این طرح ۲٠٠ روستا اســت، ادامه داد: اعتبار این 

طرح ۷۵٠ میلیارد تومان و سرعت کار نیز بسیار مطلوب است.
عالی اضافه کرد: فاز اول این طرح شــامل ۱٠٠ کیلومتر شــبکه، خط انتقال 

و ســاخت مخزن ذخیره آب با ظرفیت پنج هزار مترمکعب اســت که در فاز 
دوم شاهد نوسازی و توسعه ۳٠٠ کیلومتر شبکه آبرســانی، اجرای ۶ سایت 
تصفیه خانه آب، ســاخت مخزن ذخیره آب به ظرفیت ۳٠ هزار مترمکعب و 

حفر ۳٠ حلقه چاه خواهیم بود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشــهر از بهره برداری ۱۷ پروژه در 
سال جاری خبر داد و گفت: در صورت تخصیص اعتبار عملیات اجرایی ۶ پروژه 

دیگر نیز آغاز می شود.
عالی با بیان اینکه در این طرح گروه های جهادی تخصصی حوزه آب و خیران 
آب رسان حضور دارند، اضافه کرد: شرکت آبفا استان بوشهر نیز در این طرح از 
تمامی  ظرفیت های خود برای تامین آب پایدار روستاهای کم برخوردار بکار 

گرفته است.
وی با اشاره به اینکه طرح جهاد آبرســانی یک سوم روستاهای بوشهر را تحت 
پوشش قرار خواهد داد، عنوان کرد: خطوط انتقال آب کوثر و کازرون در برخی 
مناطق قادر به تامین آب نیســتند لذا این طرح می تواند در تامین آب با فشار 

خوب موثر واقع شود

اردبیل-افسون جبارزاده آیین اختتامیه جشنواره معلم خلاق ایل در 
شهرستان بیله سوار برگزار شد.

 با حضور مدیرکل و معاون ابتدایی اداره کل آموزش و پرورش استان اردبیل، 
مراسم اختتامیه نخستین جشنواره معلم خلاق ایل ویژه آموزگاران، راهبران، 
مدیران و مدیرآموزگاران مدارس عشایری استان به میزبانی شهرستان بیله 

سوار در کانون بعثت این شهرستان برگزار شد.
وحید خدابنده، معاون آموزش ابتدایی اداره کل آموزش و پرورش اســتان 
در آیین اختتامیه جشــنواره معلم خلاق ایل با تاکیــد بر ضرورت تحقق 

عدالت آموزشــی اظهار کرد:  درراســتای عمل به منویــات مقام معظم 
رهبری در خصوص نهضت نصیب آموزش برابر و توســعه عدالت آموزشی 
در مناطق محروم عشــایری و کیفیت بخشــی به آموزش دانش آموزان با 
فراهم سازی امکانات آموزشــی برای ایجاد فرصت برابر در یادگیری  قدم 

برمیداریم.
وی ضمن ارائه گزارشــی از عملکــرد معاونت ابتدایی اســتان تردبیل 
در حوزه عشــایر افزود: ســنجش رایگان نوآموزان، توزیع سرانه ویژه 
مدارس عشــایری، خریــد و توزیع تجهیــزات آموزشــی و برگزاری 

جشــنواره های مختلف از اقدامات برجســته صورت گرفته در مناطق 
عشایری استان است.

معاون آموزش ابتدایی اســتان اردبیل ضمن تبیین اهداف اجرایی طرح 
ابتکاری معلم خلاق ایل که برای نخستین بار در استان برگزار شد تشریح 
کرد: توســعه و دانش افزایی در میان همکاران و دانش آموزان مناطق کم 
برخوردار و ایجاد بســتری مناســب برای تغییر نگرش نسبت به مدارس 
عشــایری با تولید و بهره برداری از محتوای مفید و ارزشــمند همکاران 

فعال در حوزه تعلیم و تربیت از اهداف اصلی اجرای این طرح می باشد.

بوشهر

ح کاهش تنش آبی قرار گرفتند وستای استان بوشهر در پوشش طر 200ر

اختتامیه جشنواره معلم خلاق ایل در شهرستان بیله سوار برگزارشد

ســنندج -فاطمه ملایی  رییس سازمان جهاد 
کشاورزی استان کردســتان در دهمین جلسه طرح 
جهش تولید در دیم زارهای اســتان کــه با همکاری 
ســتاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( در کردستان 
برای سومین سال متوالی اجرا شده است ضمن اشاره 
به اهمیت اجرای این پروژه اظهار داشتند: اجرای طرح 
جهش تولید در استان کردســتان به دلیل وجود دیم 
زارهای مســتعد، خاک حاصلخیز و کشاورزی بودن 

اقتصاد استان از اهمیت بالایی برخوردار است.
اســکندری از اجرای۹۴ درصد از برنامه های جهش 

تولید در دیم زارهای استان خبر داد.
وی در ادامه تصریــح کرد : آمارهای هواشناســی در 
اســتان، میزان بارندگی بالای ســال زراعی جاری را 
نشان می دهد که این عامل زمینه را برای تولید گندم 
با کمیت بالاتر از سال گذشــته فراهم نموده است که 
امید آن می رود مدیران و کارشناســان زراعت استان 
همپای بهره برداران ، ضمن مبارزه با عوامل خسارت 
زای گندم خصوصا علــف های هرز و ســن، علاوه بر 
افزایش عملکرد کمی محصــول، افزایش کیفی آن را 

نیز در دستور کار قرار دهند.
رییس ســازمان جهاد کشاورزی اســتان مهمترین 
موضوع در بحث جهش تولید را آمــوزش به روز بهره 
برداران عنوان نمود واظهار کرد: آموزش کشــاورزان 

بازوی توانمند تولیــد در عرصه کشــاورزی بوده که 
با توجه به تلاش اداره ی هماهنگــی ترویج و ارتباط 
مستمر کارشناسان سازمان جهاد کشاورزی خصوصا 
کارشناســان پهنه با بهره بــرداران و تلاش در جهت 
ارتقای بهره وری ، شاهد اثر بخشی این ارتباط در بین 
کشــاورزان و افزایش اگاهی های نوین آنها در عرصه 

های مختلف کشاورزی باشیم .
وی به بحث تســهیلات اعطایی به بهره بــرداران نیز 
گریزی زد و اذعان داشت:اعطای تسهیلات برای تهیه 
ادوات طرح جهش تولید ازمسایلی است که باید هر چه 
سریع تر پیگیری شود و بانک های عامل نیز همکاری 

لازم در جهت اعطا تسهیلات داشته باشند .

ساری-امیری فر روانشناسان و مشاوران به عنوان 
مدافعان ســلامت روان، نقش ویژه ای در حوزه سلامت 
اجتماعی دارند که این مســاله نشــان دهنده جایگاه 

ارزشمند آنان است.
به گزارش روابط عمومی اداره کل بهزیســتی مازندران؛ 
دکتر فریبا بریمانی ضمن تبریک روز روانشناس و مشاوره 
گفت: روانشناسان و مشاوران به عنوان مدافعان سلامت 
روان، نقش ویژه ای در حوزه سلامت اجتماعی دارند که 

این مساله نشان دهنده جایگاه ارزشمند آنان است.
مدیرکل بهزیستی مازندران با بیان اینکه سلامت شامل ۷ 
بعد جسمی، روانی، اجتماعی، معنوی، عاطفی، فرهنگی 
و شغلی اســت، افزود: در جوامع امروزی سلامت روان به 
عنوان ارزشمندترین سرمایه انسانی و اجتماعی، پشتوانه 
 ای ملی و از  همه مهم تر، شــاخص  های توسعه یافتگی 
پذیرفته شده است و انسان سالم نیز، به عنوان محور و خط 

مشی توسعه پایدار تلقی می  گردد.
وی با اشاره به اینکه در سال گذشته بیش از ۱۷۶ هزار نفر 
از سراسر اســتان با  خط ۱۴۸٠ )مشاوره تلفنی- صدای 
مشاور( تماس گرفتند، خاطر نشــان کرد: خط ۱۴۸٠ 
جهت برطرف نمودن مشکلات روانشناختی در زمینه 
های فردی، خانواده، کودک و نوجوان، تحصیلی، شغلی، 
مشاوره قبل از ازدواج، مشــاوره طلاق، توانایی تصمیم 
گیری صحیح و مناسب و همچنین تقویت مهارت های 

زندگی و مهارت های بین فردی به شــهروندان خدمات 
ارائه می دهد. مدیرکل بهزیستی مازندران با بیان اینکه در 
استان مازندران ۲۱۱ مرکز مشاوره غیردولتی حضوری 
فعالیت می کنند، گفت: در ســال گذشته بیش از ۱۵۷  
هزار نفر با مراجعه به مراکز مشاوره و خدمات رواشناختی 
در سه سطح عمومی، تخصصی و سلامت روان محلی در 
زمینه های  فردی و گروهی، خانواده، تربیتی، تحصیلی، 
مداخلات روانشناختی در بحران های فردی و خانوادگی، 
خدمات آموزشی در حوزه ســلامت، خدمات آموزش 
در حوزه های مهارت زندگی و پیــش از ازدواج، خدمات 
تخصصی در حوزه های طلاق و ارتقاء سطح سلامت روان 

فردی، خدمات لازم را دریافت کردند.

کردستان مازندران
رییس سازمان جهاد کشاورزی استان :

۹۴ درصد از برنامه های جهش تولید در دیم زارهای کردستان 
اجرایی شده است

مدیر کل بهزیستی استان:
وانشناختی  ۲۱۱ مرکز مشاوره و خدمات ر

در مازندران فعالیت می کنند

مدیرکل آموزش و پرورش استان اصفهان خبر داد؛

واریز اولین سرانه مدارس پس از 10سال
آیین پاکداشت طبیعت به مناسبت هفته زمین 

پاک در چهارباغ برگزار شد

البرز-مظفری  شهردار چهارباغ :سالانه ۵٠ طرح پاکداشت طبیعت و 
محیط شهری در چهارباغ اجرا می شود

شهردار چهارباغ گفت: ســالانه بالغ بر ۵٠ آیین پاکداشت طبیعت و پاک 
سازی محیط شــهری تحت عناوین چهارشنبه جهادی، زمین پاک و… 

توسط مدیریت شهری چهارباغ در سطح شهر و نواحی اجرا می شود.
مهندس موســوی  در مراســم پاکداشت طبیعت در شــهرک ابریشم 
افزود:هدف ما از برگزاری این آیین، علاوه بر پاک سازی طبیعت، فرهنگ 
ســازی و ایجاد حس مســئوولیت در شــهروندان و افزایش مشارکت 

اجتماعی است.
مراسم پاکداشت طبیعت شهر چهارباغ با عنوان حافظ زمینیم به همت 
شهرداری و شورای اسلامی شهر چهارباغ و با مشارکت جدی اداره محیط 
زیست و عوامل خدماتی شــهرداری کرج و همراهی آموزش و پرورش، 
منابع طبیعی، راهداری و شــورای جوانان، در مســیر بلوار پیام ورودی 

شهرک ابریشم اجرا شد.
این آیین با حضور ویژه فرمانده قرارگاه امام حســن مجتبی«ع« ســپاه 
کشور، فرمانده سپاه استان البرز، مهندس جعفری فرماندار شهرستان، 
مدیر کل اجتماعی استانداری البرز، مهندس موسوی شهردار چهارباغ، 
رییس و اعضای شورای اسلامی شــهر و شهرســتان، معاون فرماندار، 
مدیر کل حفاظت محیط زیســت البرز، معاونین شــهرداری چهارباغ 
و مســئوولین ادارات و اســتقبال گروه های مردم نهاد و دانش آموزان از 

ساعت ۸ صبح آغاز و تا ۱۱ ادامه داشت
 

شهردار اهواز در همایش سفیران شهر:
اخلاق و امانت داری رانندگان تاکسی

 در اهواز زبانزد عام و خاص است

اهواز –محمــد مجدم رضا امینی در همایش ســفیران ســلامت 
اظهار کرد: تیزبینی، بصیرت، و وقت شناســی قــرارگاه عملیاتی کربلا 
سبب برگزاری چنین مراسم باشکوهی شده اســت تا بتوانیم از زحمات 

رانندگان تاکسی قدردانی کنیم.
وی افزود: شــهراهواز با وجود جمعیت کم آن نســبت به سایر کلانشهر 
ها، با مساحتی به میزان ۲٠٠ میلیون متر مربع در رتبه سوم وسیع ترین 
کلانشهرهای ایران قرار دارد این وسعت سختی کار در خدمت رسانی به 
ویژه اسفالت را نشان می هد، با این حال همه در تلاش هستیم که زندگی 

شهروندان اهوازی کیفیت بهتری داشته باشد.
شهردار اهواز تاکید کرد: برای رفع مشــکلات به جدیت تلاش می کنیم 
اما برخی از مشکلات به ســاختار برمی گردد به گونه ای که وسعت بالا و 
مسطح بودن شهر سبب شده است که پس از بارندگی آب به مدت زمان 
بیشتر برای خروج نیاز داشته باشد و پس زدگی فاضلاب داشته باشیم که 

این امر سبب تخریب اسفالت و فرسوده شدن آن می شود.
وی ادامه داد: ۳٠میلیون متر مربع از مســاحت اهواز را پیاده روها و معابر 
تشکیل می دهند که نشان از میزان زیاد آسفالتی است که شهر نیاز دارد. 
با این حال ۸٠ درصد از بودجه ۶ هزار و ۵٠٠ میلیاردی ســال گذشــته 
صرف هزینه های جاری شــد و تنها ۲٠ درصد صرف هزینه های عمرانی 
شد. این درحالی است که نیازمندی ما برای اسفالت معابر ۶ هزار میلیارد 

تومان است.
وی توضیح داد: با پیگیری های صورت گرفته و دغدغه مندی اســتاندار 
خوزستان در سفر اخیر ریاســت جمهوری ۳٠ هزار تن قیر به شهرداری 
ها اختصاص داده شــد علاوه بر آن در بودجه سال جاری اهواز نیز ۱٠٠٠ 
میلیارد تومان برای اســفالت معابر اختصاص یافته است تا شاهد کاری 

جهادی و نهضت آسفالت در شهر باشیم.
امینی تاکید کرد: روحیه، اخلاق و امانت داری رانندگان تاکسی زبانزد عام و 
خاص است به گونه ای که کمتر گزارش شده است که راننده تاکسی در اهواز 

اقدامی خلاف شرع و قانون داشته باشد که این امر مایه افتخار ما است.
شــهردار اهواز ادامه داد: دولت ســیزدهم به دنبال ایجاد تحول در حوزه 
حمل و نقل شهری اســت برای اهواز درخواست نوســازی کامل ناوگان 
تاکسی رانی به وزیر کشور تقدیم شد که مورد موافقت ایشان قرار گرفت. 
امیدوارم در سال آینده شاهد نوسازی کامل ناوگان تاکسی رانی و بهبود 

ویژه اسفالت معابر باشیم.

رییس اداره دامپزشکی شهرستان ایلام؛
۴واحد لبنیاتی شهرستان ایلام اخطاریه 

بهداشتی دریافت کردند
ایلام –حسن بیگی  رییس اداره دامپزشکی شهرستان ایلام گفت: ۴واحداز 

لبنیاتی های سطح شهرستان ایلام اخطاریه بهداشتی دریافت کردند.
علی اکبر بگ محمدی با اعلام این خبر اظهار داشت: طی نمونه برداری از 
شیرخام عرضه شده در لبنیاتی های سنتی شهر ایلام و انجام آزمایشات 
تخصصی بر روی این نمونه ها، متاســفانه بارمیکروبی شیرخام ۴ واحد 

ازاین لبنیاتی ها بیش از حدمجاز بود.
وی افزود: بار میکروبی بالای شیرخام قطعا می تواند منجر به خطرافتادن 

سلامت مصرف کنندگان این فراورده خام دامی شود.
رییس اداره دامپزشکی شهرستان ایلام گفت: ضمن ابلاغ اخطاریه بهداشتی، 
به متصدیان این واحدها تاکید گردید نسبت به کنترل دقیق شیرهای تحویلی 
و اطمینان از سلامت آن ازطریق آزمایشات لازم، سرد کردن سریع شیرخام، 
عدم نگهداری طولانی مدت در دمای محیط، شستشوی تانکر های حمل 

شیر و سایر اقدامات بهداشتی آلودگی را کاهش دهند.
بگ محمدی ادامــه داد: درصورتی که در نمونه بــرداری های بعدی بار 
میکروبی شیرهای عرضه شده درآن واحدها همچنان بیش از حد مجاز 
باشد نسبت به معرفی این واحدها به مراجع قضائی و برخورد قانونی با آنها 

اقدام لازم بعمل خواهد آمد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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گلستان
نصب وراه اندازی سایت پرسرعت همراه اول در شهرستان گرگان 

گرگان-مهنازمحمدزمانی با هدف توسعه آنتن دهی و پوشش تلفن همراه  
در شهرستان گرگان و با همت و تلاش کارشناسان متخصص مخابرات منطقه ، 
سایت جدید همراه اول در مناطق صیاد شیرازی ، چناران ۴٠ ،اوزینه شهرستان 

گرگان وروستاهای کریم آباد ،ولیک آباد  نصب و راه اندازی شد.
مهندس یزدانی مدیــر ارتباطات ســیار هــدف از راه اندازی این ســایت 

پرسرعت شهری با تکنولوژی ۴g را توسعه پوشش و پایداری شبکه ارتباطی 
همراه اول عنوان کرد و افزود: با این اقدام مشــکلات پوشــش آنتن دهی در 

نقاط  مختلف رفع شد.
وی توســعه و افزایش پهنای باند به منظور کاهش بار ترافیکی شــبکه و در 
نتیجه ارتقای ســرعت و کیفیت تبادل اطلاعات دیتایی برای استفاده مردم 

را از دیگر اهداف نصب و راه اندازی ســایت پرسرعت شــهری در شهرستان 
گرگان برشمرد.

مدیر ارتباطات سیار از ارتقاء تکنولوژی در سایت های  مدرسه ۱۲ فروردین 
، سروش ، سرخ چشمه ، قلندرمحله ، هاشم آباد، شــاهکوه سفلی ، شاهکوه 

علیا وقلعه محمود خبرداد.

اردبیل



تقاضای سخنگوی صنعت برق از مشترکان خانگی
 عدم قطع برق به یک شرط

ناترازی برق تمام نشده و مجبور هســتیم برنامه های مدیریت مصرف 
را همچون گذشــته ادامه داده و اجرا کنیم؛ اما اگر مشــترکان خانگی 

همراهی کنند از این فشار کاسته می شود.
 مصطفی رجبی مشهدی، سخنگوی صنعت برق با اشاره به اینکه صرفه 
جویی در مصرف خانگی بــرق می تواند به ســایر بخش ها کمک کند، 
گفت: در صورتی که در مصرف خانگی صرفه جویی نشود، ناترازی برق 
به بخش های صنعت و کشــاورزی وارد می شود ولی وقتی این بخش ها 
خیلی خوب فعالیت کند می توان انرژی بیشــتری به ســایر بخش ها 

منتقل کرد.
وی ادامه داد: ناترازی ما هنوز تمام نشــده و مجبور هستیم برنامه های 
مدیریت مصرف را به قوت خود ادامه دهیم و مانند ســال گذشته آنها را 
اجرا کنیم. اما وقتی مشترکان خانگی همراهی کنند از این فشار کاسته 

می شود.
سخنگوی صنعت در پاســخ به این ســوال که آیا نیروگاه ها با راندمان 
پایین وارد مدار می شوند، گفت: برای دوره اوج بار که ساعت محدودی 
هم که نهایتاً ۵ تا ۲۰۰ ســاعت اســت مجبوریــم از نیروگاه هایی که 

راندمان پایین تر هم دارند استفاده کنیم.
وی اضافه کرد: در تمامی سال از نیروگاه های پر بازده استفاده می کنیم 
و راندمان متوسط کشور ۳۹.۱ درصد است که عدد بسیار بزرگی است، 

که در کشورهای منطقه رتبه خوبی است و در دنیا هم همینطور.

سخنگوی صنعت برق توضیح داد: برنامه ما این است که این عدد را طی 
۲ تا ۳ سال آینده این عدد را به بالای ۴۰ درصد برسانیم.

به گفته این مقام مســؤول در حال حاضر میزان واردات ما بین ۵۰۰ تا 
۷۰۰ مگاوات است.

رجبی مشهدی با اشاره اینکه افزایش واردات و صادرات در این برهه از 
زمان نیازمند زیر ساخت است در این زمینه توضیح داد: چنین اقداماتی 
به سادگی نیست و باید شــبکه برق وجود داشته باشــد و در زمانی که 
نیازمند واردات هستیم کشور مبدا هم از ظرفیت کافی برخوردار باشد 

که معمولاً اینگونه نیست.

وگاه ها چیست؟ ماجرای قاچاق سوخت نیر
مدتی اســت که اخباری مبنی بر قاچاق ســوخت از نیروگاه ها منتشر 
می شود، موضوعی که به گفته مدیرکل دفتر برنامه ریزی و بهره برداری 
تولید شــرکت برق حرارتی باتوجه به نظارت سه جانبه و تطبیق میزان 

تولید و سوخت دریافتی این موضوع صحت ندارد.
ســاناز جعفرزاده، با بیــان اینکــه تفاهم نامه ای را با شــرکت پخش 
فراورده های نفتی در همین رابطه منعقد کرده ایم که بر اساس آن محل 
تحویل سوخت نیروگاه ها، ســوخت مایع مخازن نیروگاه است، اظهار 
کرد: یعنی تا قبل از اینکه ســوخت وارد مخزن شود، سوخت متعلق به 

نیروگاه نیست و برای وزارت نفت است.

وی با تاکیــد بر اینکه اگر در مســیر فرایند تحویل ســوخت با تخلف 
مواجه شــود در مالکیت نیروگاه های کشور نیســت، تصریح کرد: از 
زمانی که ســوخت وارد مخزن می شــود به هیچ وجه امکان قاچاق از 
این مخازن وجود ندارد، چراکه به محــض اینکه نفتکش وارد نیروگاه 
می شــود، به صورت اتوماتیــک روی باســکول ورودی نیروگاه وزن 
ســنجی و پارامترهای فیزیکی آن کنترل و میزان ناخالصی آن پایش 

می شود.
مدیرکل دفتــر برنامه ریزی و بهره برداری تولید شــرکت برق حرارتی 
با بیان اینکه تمامی ایــن پارامترها یک انحراف اســتاندارد دارند و اگر 
خارج از آن باشــد، نفتکش متوقف، مکاتبات با نماینده شرکت پخش 
استان صورت می گیرد  و صورت جلسه نیز انجام می شود، گفت: پس از 
تایید همه پارامترهای مورد پذیرش ســوخت به مخزن نیروگاه منتقل 
می شود و در آنجا مجدد نفر شــرکت پخش استان صورت جلسه انجام 

می دهد و مخزن پلمب می شود.
جعفرزاده با بیان اینکه مخزن تنها یک مســیر خروج سوخت دارد که 
آن هم به سمت واحد برای تولید برق است، اظهار کرد: بر اساس همین 
موضوع نظارت ماهانه انجام می شــود در ماه نیز میزان انرژی تولیدی 
نیروگاه و راندمان مشــخص اســت و میزان ســوخت تحویلی دقیقا با 

میزان تولید انطباق دارد.
وی با اشاره به میزان تولید سال گذشــته، گفت: سال قبل بر اساس 
افزایش نیاز مصرف در کشــور ۲.۴ درصد رشــد نیاز تولید داشتیم 
ولی رشــد تولید ۲.۲ بود یعنی نه تنها اقدامی در حوزه قاچاق اتفاق 
نیفتاده بلکه ســعی کردیم با راندمان بیشــتری برق تولید کنیم و 
افزایش رشد مصرف ســوخت از افزایش میزان تولید برق پایین تر 
بوده است این در حالی اســت که به دلیل محدودیت های فصلی در 
بسیاری از مواقع نمی توانیم بهترین شرایط راندمانی را بهره برداری 
کنیم و مجبوریم تنها نیروگاه هایی که سوخت در دسترس دارند را 

وارد مدار کنیم.
مدیرکل دفتــر برنامه ریــزی و بهره برداری تولید شــرکت برق 
حرارتی با بیان اینکه همین موضــوع مقداری محدودیت را برای 
نیروگاه هــا به دنبــال دارد، اما با ایــن حال رشــد کمتری را در 
انرژی شــاهد بودیم و این موضوع بیانگر این اســت که هیچگونه 
گم شدگی ســوختی اتفاق نمی افتد، گفت: هرگونه اظهارنظری که 
در این رابطه شده اســت با مراجع ذی ربط مکاتبه و اعلام کردیم که 
اگر مســتندی دارند ارائه کنند که تا این لحظه نیز چیزی ارائه نشده 

است.
جعفرزاده با بیان اینکه یک ناظر از ســمت برق و یک ناظر از ســمت 
شــرکت پخش وجود دارد و امکان دور زدن نظــارت وجود ندارد، 
چراکه صورت جلســه انجام می شــود و در نهایت نیــز اگر مغایرتی 
وجود داشته باشد در باسکول مشخص می شــود، اظهار کرد: به دلیل 
اینکه یک فرایند ســه جانبه وجود دارد امکان خطا نیست اگر اطلاعات 
کمتری وارد شده باشد و افراد عدد بیشــتری را ثبت کنند نباید معادل 
آن برق تولید شــود در حالی که آمار گویای تطابق سوخت دریافتی و 

تولید برق هستند.

وزیر نیرو در سومین همایش بین المللی آب بغداد مطرح کرد
نقش انکارناپذیر منابع آبی در پیشبرد 

همکاری های مشترک بین کشورها
وزیر نیرو با اشاره به نقش و تأثیر منابع آبی مشترک در برقراری دوستی 
بین کشورها و پیشبرد همکاری های مشترک، گفت: برگزاری سومین 
همایش بین المللــی آب بغداد می تواند متضمــن فرصت های خاصی 

برای ارتقای هرچه بیشتر تعاملات آبی در سطح منطقه باشد.
به گــزارش وزارت نیــرو، »علی اکبــر محرابیان« رئیس شــورای 
حکام مرکز منطقه ای مدیریت آب شــهری وابســته به یونسکو، در 
ســومین همایش بین المللی آب بغداد که با حضور »محمد شــیاع 
الســودانی« نخســت وزیر عراق و وزرا و مقام های عالی کشــورها و 
نهادهای بین المللی برگزار شــد، افزود: کنفرانــس بین المللی آب 
بغداد، چشــم انداز خود را بر به کارگیری دیپلماسی، دانش و نوآوری 
در مدیریت آب و حفاظت از محیط زیســت در راستای سعادتمندی 

انسان ها قرار داده است.
وی ابراز امیدواری کرد این گردهمایی بتواند با استفاده از فرصت حضور 
نمایندگان اندیشــمند کشــورهای منطقه و نهادهای بین المللی، به 

تصویر روشن تری از وضعیت منابع آب در منطقه دست یابد.
وزیر نیروی کشــورمان ادامه داد: برگزاری این کنفرانس در منطقه ای 
که از ســویی دارای برخی از کهن ترین تمدن های آبی است و از سویی 
دیگر اکنون دست به گریبان مشــکلات متعددی به لحاظ منابع آب و 
محیط زیست است، می تواند متضمن فرصت های خاصی برای ارتقای 
هرچه بیشــتر تعاملات آبی در ســطح منطقه در راســتای استفاده از 
روش ها و فناوری های نوین جهت سازگاری با کم آبی و شرایط اقلیمی 

این منطقه باشد.
وی با اشــاره به نقش و تاثیر منابع آبی مشــترک در برقراری دوستی 
بین کشــورها و پیشــبرد همکاری های مشــترک، خاطرنشان کرد: 
ســابقه همکاری های فنی، علمی و حقوقی جمهوری اسلامی ایران با 
کشورهای همسایه در حوزه رودخانه های مرزی و منابع آب مشترک، 
در قالب کمیســیون های دوجانبــه و پروژه های مشــترک به بیش از 

نیم قرن می رسد.

سیاست  و راهبرد ایران در رودخانه های مرزی و منابع آب 
مشترک در چارچوب قراردادهای دیپلماتیک است

محرابیان همچنین به سیاســت و راهبرد ایران در رودخانه های مرزی 
و منابع آب مشترک اشــاره کرد و گفت: سیاســت و راهبرد جمهوری 
اســلامی ایران در رودخانه های مرزی و منابع آب مشــترک، تعامل و 
همکاری با کشورهای همسایه در چارچوب قراردادها و همکاری های 
دیپلماتیک بوده و دراین خصوص همواره تلاش شده است که معضلات 
و مســائل آبی و محیط زیستی مشترک به ســمت مذاکرات حقوقی و 
فنی هدایت شده و از سیاسی شــدن موضوع آب با کشورهای همسایه 

اجتناب شود.
رئیس شــورای حکام مرکز منطقه ای مدیریت آب شــهری وابسته به 
یونسکو، با تأکید بر اینکه ایران و عراق از پیشــینه عمیق و تاریخی در 
حوزه های فرهنگــی، تجاری و اقتصادی برخوردارنــد، افزود: علاوه بر 
این، دو طرف در حوزه تعاملات آبی نیز دارای ســابقه ای طولانی بوده 
و در این باره دارای موافقت نامه ای مشــخص راجع به اســتفاده از آب 

رودخانه های مرزی هستند.

افزایش تناوب و شدت طوفان های گردوغبار در سال های 
اخیر، ضرورت همکاری های منطقه را دوچندان می کند

وزیر نیرو همکاری بین کشــورها در حوزه های مختلــف را از جمله 
اهداف سومین کنفرانس بین المللی آب بغداد برشمرد و بیان داشت: 
همان گونه که در هدف گذاری کنفرانس هم به درستی به آن پرداخته 
شده، موضوع همکاری بین کشــورها، علاوه بر موضوعاتی که به طور 
مستقیم به تأمین آب مرتبط اســت، در حوزه های مدیریت مصرف، 
ارتقای بهره وری و مدیریت آب و محیط  زیســت نیز از اهمیت خاصی 
برخوردار اســت؛ به عنوان نمونه در حــال حاضر منطقــه با معضل 
گردوغبار دست به گریبان اســت و افزایش تناوب و شدت طوفان های 
گردوغبــار در ســال های اخیر، ضــرورت همکاری هــای منطقه را 

دوچندان می کند.

محرابیان با بیان اینکه ایران دارای تجارب ارزشــمندی در زمینه های 
مختلف آبی اســت، ادامه داد: در همین راســتا به دعوت از وزیر منابع 
آبی عراق، یکی از شرکت های فعال در زمینه شــیوه های نوین آبیاری 
زیرســطحی و افزایش بازده ایران در حاشــیه کنفرانس و نمایشــگاه 

جانبی آن حضور یافته است.
رئیس شــورای حکام مرکز منطقه ای مدیریت آب شــهری وابســته 
به یونســکو با اشــاره به وجود محدودیت شــدید منابع آبی به واسطه 
خشکســالی های پیاپی در ســطح منطقه، تأکید کرد: بر همین اساس 
ضروری اســت در زمینه بهبود مدیریت منابع آب، تشریک مســاعی و 

توسعه همکاری  داشته باشیم.
محرابیان خاطرنشان کرد: در ســه ماه  اخیر، ملاقات ها و اجلاس های 
متعددی در سطوح مختلف بین دو کشــور دوست و برادر، ایران و عراق 
وجود داشــته اســت که از جمله می توان به برگزاری اجلاس دوجانبه 
رؤسای جمهور و ســه ملاقات  با وزیر منابع آب عراق اشاره کرد؛ نتیجه 
این ملاقات ها، فعال کردن همکاری های دوجانبــه ای بود که مدت ها 

متوقف شده بود.
وی تأکیــد کرد: بایــد در کنــار اســتفاده از تجربیــات بین المللی و 
دیپلماسی آب، ظرفیت های تاریخی و فرهنگی و دینی نیز در تعاملات 

آب مرزی موردتوجه قرار گیرد.
وزیر نیرو ضمــن دعوت از مقام هــای عالی کشــورهای حاضر در این 
کنفرانس برای عضویت در شــورای حکام مرکــز منطقه ای مدیریت 
آب شهری، خاطرنشــان کرد: از رئیس جمهوری، نخست وزیر و دولت 
عراق برای برگزاری این رویداد قدردانی می کنم و امیدوارم با برگزاری 
نشست های مختلف به دســتاوردهای قابل توجهی در راستای بهبود 

زندگی مردم این منطقه دست پیدا کنیم.
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رواج بد مسکنی در پی افزایش اجاره بها

کانکس به جای خانه

مونا رمضان پور   بسیاری از مشاوران املاک در 
پی افزایش اجاره بها در سالهای اخیر به تازگی از 
روش جدید سکونت برخی مستاجران خبر داده 
و گفته اند کانکس نشــینی جایگزین اجاره خانه 

شده است.
 در پی افزایش اجاره بها در کلانشهرها به خصوص 
در کلانشــهری چون تهران بد مسکنی رواج پیدا 
کرده اســت به طوری که بســیاری از مشاوران 
املاک بــه تازگی از روش جدید ســکونت برخی 
مســتأجران خبر داده اند که این مســئله بیشتر 
در حومه کلانشــهرها در حال رخ دادن است. در 
ســالهای گذشــته خبرهایی از اجاره زیر زمین و 
پشت بام در رسانه ها منتشر شده بود اما این بار در 
کنار آن روش های سکونت ظاهراً کانکس نشینی 

نیز رواج پیدا کرده است.
به گفته کارشناســان در بســیاری از کشورهای 
توســعه یافته از کانکس هــا برای ســامان دهی 
به وضعیــت خانوارهای بد مســکن اســتفاده 
می شــود و اکنون تعداد خریدوفروش این نوع از 
کانکس های مســکونی در حومه تهران روزبه روز 
افزایش می یابــد. به گفته کارشناســان در ایران 
حدود ۱۹ میلیون نفر بد مســکن داریم که به نظر 

می رسد دولت باید برای این قشر فکر عاجل کند.

کانکس نشینی ارزان تمام می شود
بررسی های خبرنگار مهر در برخی از سایت های 
فروش و اجاره نشــان داده است که مستأجران از 
مناطق بالایی به مناطق پایین تر می روند تا بودجه 
برای اجاره داشته باشند از سوی دیگر مستأجران 
مناطق پایینی به ســمت حاشــیه نشینی سوق 

داده شده اند.
خبرنگار مهــر به چنــد تولید کننــده کانکس 
تماس گرفــت و قیمت کانکس را بــرای خرید و 
اجاره پرســید فروشــندگان کانکس ۱۸ متری 
و ۱۵ متری با قیمــت ۳۵ و ۹۵ میلیــون تومان 
می فروشند ه که به قول تولید کننده کانکس یک 
خانواده ۳ نفره در این کانکس ها می توانند با تمام 

امکانات زندگی کنند.
یکی دیگر از تولید کننــدگان گفت کانکس ۱۸ 

میلیون تومانی هم اســت اما بــه اصطلاح قوطی 
گفته می شود که بیشــتر برای نگهداری از لوازم 

خانگی استفاده می شود.
ایــن تولیدکننــده کانکــس می گویــد عمده 
خریداران این کانکس افراد و زوج هایی هســتند 
که امکان اجاره واحد مســکونی ندارند و ســعی 
می کنند بااجاره و یا خرید این کانکســها اسباب 
و وســایل خود را در آن نگهداری کــرده وخود به 
خانه پدر و مدارشــان بروند و جــدا از هم زندگی 

می کنند.
یکی دیگر از شــرکت های اجاره دهنده کانکس 
در این رابطه به مهر گفت: شــرایط اجاره کانکس 
برای زندگی با دیگر موارد تفاوتی نداشــته و شما 
می توانید یک ســازه را اجاره کرده و برای تجهیز 
کارگاه، اسکان کارگران و یا برای زندگی خانواده 
به صورت موقت اســتفاده کنید. در این شــرایط 
فقط می بایســت فضایی برای قرارگیری یا نصب 
ســازه داشــته باشــید که پس از اجاره کانکس 
را به محل خود منتقــل نمائید و ایــن محل نیز 
می بایست ملک شخصی شــما باشد و نمی شود 
ســازه را در مکان های عمومی یا اراضی کشوری 

قرار دهید.
برای تکمیل گزارش به یکی از ســایت های اجاره 
کانکس سری می زنیم وچند آگهی اجاره کانکس 
را بررســی کرده و با یکی از این آگهی دهندگان 
تمــاس گرفتیم که آیــا این کانکس هــا حمام و 

سرویس بهداشتی دارد یا خیر؟
یکی از اجاره دهندگان می گوید: این کانکس در 
حیاط یک خانه واقع شده و حمام و سرویس، گاز 
سه شعله و سینک ظرفشــویی دارد و خانواده ها 
بــدون مزاحمــت صاحبخانه می تواننــد در آن 

زندگی کنند.

شرایط اقتصادی مردم را به سمت
 کانکس نشینی هدایت کرد

محمود فاطمی عقدا، رئیس سابق مرکز تحقیقات 
راه، مســکن و شهرســازی در خصــوص چرایی 
افزایش کانکس نشینی به خبرنگار مهر می گوید: 
شرایط اقتصادی و افزایش قیمت ها مردم را به این 

سمت برده اســت که به سمت بد مسکنی حرکت 
کنند. هم چنین از ســوی دیگــر افزایش قیمت 
مصالح باعث شــده تا قیمت تمام شده مسکن نیز 
گران تر از قبل شــود و این موضوع روی اجاره بها 

نیز تأثیر مستقیم دارد.
وی در ادامــه بیان کرد: کانکس نشــینی یکی از 
بدمسکنی هایی است که در ســالهای اخیر رواج 
یافته که از مناطق پایینی کلانشــهرها به سمت 

حاشیه ها و روستاها سوق داده شده است.
رئیــس ســابق مرکز تحقیقــات راه، مســکن و 
شهرسازی در ادامه گفت: برای جلوگیری از رواج 
کانکس نشــینی تأمین مسکن مناسب اقتصادی 
جامعه واجاره داری نویــن اولویت دولت باید قرار 
گیرد به این مفهوم که سیســتم اجــاره کنترل 
شــود به طوری که هم اکنــون نهادهای دولتی و 
غیر دولتی مســکن هایی دارند که با توجه به نیاز 
جامعه و شرایط اقتصادی موجود می توانند اجاره 
دهند این در کوتاه مدت می تواند کمکی باشد به 

جلوگیری از بد مسکنی.
وی در ادامه افزود: حمایت ســازمان ها و نهادها 
از بی خانمان ها و بد خانمان هــا می تواند راهکار 

بعدی باشد تا مسکن سازی ها به پایان برسد.
محمود فاطمی عقــدا در پایان گفــت: در کوتاه 
مدت اشــتغالزایی و تحویل مســکن از ســوی 
ســازمان ها و نهادها برای کنترل بازار اجاره بها تا 
کمبودهای مســکن جبران شود و ســاز و کار در 

مسکن ساماندهی شود.
 حاشیه نشــینی در ســکونتگاه های غیر رسمی 
بــا بافت هــای ناکارآمــد و عمدتاً فرســوده در 
بحث شهرســازی، مهمترین تبعاتــش، افزایش 
آسیب های اجتماعی اســت. عادی شدن شرایط 
می تواند گســترش این معضل را به همراه داشته 
باشــد چرا که بــه خودی خــود تکــرار این امر 
حساسیت ها را از بین می برد و این نوع زندگی به 

یک سبک تبدیل می شود.
برای فرار از این معضل دولت باید ساخت و سازها 
را افزایش دهد و از ســوی دیگــر خانه های ارزان 
قیمت در اختیار مردم قرار دهد تا پدیده کانکس 

نشینی برطرف شود.

بانک

به اعتقاد کارشناسان اقتصادی، 
یکــی از مهم ترین دلایل رشــد 
نرخ بهره بین بانکی تا مرز ســقف 
جدیــد، وضعیت بــد نقدینگی 
بانک های دارای کســری و رشد 

تقاضا در این بازار بوده است.
 بانک مرکزی هــر هفته نرخ بهره 
بین بانکــی را در تابلوی آمارهای 
خــود منتشــر می کنــد؛ نرخ 
بهره بیــن بانکــی در هفته دوم 
اردیبهشت  امسال، پس از لمس 
رکورد هفت ســاله خود در هفته 
ابتدایــی اردیبهشــت ، ۷ صدم 
درصــد پایین آمد. بــا این وجود 
هنوز این نرخ در نزدیکی ســقف 

کریدور قرار دارد.
آمارهــای جدید بانــک مرکزی 
نشــان می دهد که نرخ بهره بین 
بانکی به ۲۳.۵۵ درصد رســیده 
اســت. این نرخ در هفته گذشته 
۲۳.۶۲ درصد بــوده که در هفته 
گذشــته با کاهش روبرو شــده 

است.
بانک مرکــزی در بهمن ســال 
گذشــته کریدور نــرخ بهره بین 
بانکی را ارتقــا داده و به ۱۷ تا ۲۴ 
درصد رســانده بود. این شاخص 
با وجود رشــد کریــدور اکنون 
به ســقف خود نزدیک تر شــده 
و چســبیده به این ســطح قرار 
دارد. برخی تحلیل گــران علت 

ایــن موضوع را وضعیت شــدید 
بدهی ها در نظام بانکی می دانند.

یکــی از مهم ترین دلایل رشــد 
نرخ بهره بین بانکی تا مرز ســقف 
جدیــد، وضعیت بــد نقدینگی 
بانک های دارای کســری و رشد 

تقاضا در این بازار بوده است.
این نرخ را تحلیلگــران از حیث 
هزینــه دار کــردن اســتقراض 
بانک ها در بازار پول، شــاخصی 
می دانند که به نوعــی می تواند 
افزایــش آن خلاف جهت رشــد 

تورم در کشور قلمداد شود.
ایــن شــاخص مهــم اقتصادی 
می توانــد یکــی از مهم تریــن 
داده هــای اقتصــادی در ایران 
تلقی شود و در ادبیات اقتصادی 
همواره قیمت پول نــام دارد. به 
همیــن خاطر برخــی معتقدند 
مهار تورم در کشــور می تواند از 

آزادسازی نرخ بهره میسر شود .
بدهی بانک ها بــه بانک مرکزی 
یکی از مهم ترین شــاخص های 
رشددهنده پایه پولی بوده و از این 
مسیر می تواند بر افزایش تورم در 
کشور دامن زند. افزایش نرخ بهره 
بانکی می تواند عاملــی بر گران 
شدن اســتقراض بانک ها شده و 
همین مسئله نیز بر مهار تورم می 
تواند اثر زیادی داشته باشد. تورم 
در ماه های اخیر بــه رکوردهای 

بالایــی در کشــور دســت پیدا 
کرده و البته همچنان در شــیب 

صعودی قرار دارد.
زمانی که این شاخص به صورت 
دستوری در ســطوح پایینی قرار 
داشــت، برخی معتقد بودند این 
موضوع می تواند موجب رشــد 
مازاد تقاضا در بــازار بین بانکی 
شــود. افزایش این نرخ می تواند 

این مازاد تقاضا را کاهش دهد.
بانکــی  کارشناســان پــول و 
معتقدند زمانی کــه تقاضا برای 
هر محصولی بالا بــوده و هزینه 
آن به صورت دستوری در مراتب 
پایینی قرار داشــته باشد، مازاد 
تقاضا ایجاد می شود. ایجاد مازاد 
تقاضای پول در نــرخ بهره پایین 
در بازار بین بانکی بر بدهی بانک 
ها به بانک مرکزی دامن می زند. 
به همیــن علت بانــک مرکزی 
تصمیم برآن گرفت تا دامنه نرخ 

سود را بالاتر ببرد.
کارشــناس  محبــی،  صــادق 
اقتصادی در گفت وگــو با فارس 
گفت: یکی از مهــم ترین عوامل 
کاهش نرخ ســود بیــن بانکی، 
تغذیه بانک های نیازمند از طریق 
بازار باز بــوده تا بــه نوعی تقاضا 
در بازار شــبانه را مدیریت کند. 
موضوعی که منجر به افت جزئی 
نرخ بهره بین بانکی در این مقطع 

شده است.
وی ادامــه داد: نــرخ بهــره بین 
بانکی به صورت مستقیم بر بازار 
ســرمایه اثرگذار نیســت. نرخ 
بهره بین بانکی، یک نرخ شــبانه  
اســت کــه بانک ها بــه یکدیگر 
قــرض می دهند و بــه نوعی نرخ 
اســتقراض بین بانکی است که 

تسویه می شود.
این کارشناس اقتصادی تشریح 
کرد: نرخ بهره و سود سپرده هایی 
کــه مــا می شناســیم و تاثیــر 
مستقیم بر بازار ســرمایه دارد با 
این نــرخ فرق دارد. امــا این نرخ 
بی معنــی نیســت و افزایش این 
نرخ نشــان می دهــد بانک ها در 

جذب نقدینگی موفق نبوده اند.
محبی تاکید کرد: بــه طور کلی 
افزایش نــرخ بهره بیــن بانکی 
بیشــتر تاثیر روانــی روی بازار 

سرمایه دارد.
بنابرایــن گــزارش، بــا این که 
ســطوح بالای نــرخ بهــره بین 
بانکی می تواند عاملــی موثر در 
جلوگیری از افزایــش نرخ تورم 
در کشور به شــمار رود، اما رشد 
این شاخص، در هفته های اخیر 
نشان دهنده رشــد تقاضای پول 
در نظــام بانکــی بوده کــه خود 
علامتی دیگر از تورم محســوب 

می شود.

خ بهره بین بانکی از رکورد ٧ ساله  عقب نشینی نر
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